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1 lutego Stowarzyszenie „Pełnia”, zainaugurowało działalność 
Klubu Seniora na Osiedlu Północ przy ul. F. Chopina 6A.

– Działalność klubu jest możliwa dzięki dotacji ze strony Miasta 
Suwałki. Cieszę się, że prowadzony jest przez Stowarzyszenie pracu-
jące na rzecz suwalskich seniorów. Takie miejsca jak Domy Seniora 
będą odgrywały coraz istotniejszą rolę w życiu naszego miasta – 
w czasie inaugurującego spotkania powiedział prezydent Suwałk 
Czesław Renkiewicz.

Klub funkcjonuje 5 dni w tygodniu, po 4 godziny dziennie, a w swo-
im programie zawrze różnorodne działania kulturalne i artystyczne 
prowadzone przez doświadczonych instruktorów oraz szereg działań 
z zakresu edukacji zdrowotnej, w tym spotkania z psychologiem, zaję-
cia sportowo-rekreacyjne, działania zapobiegające wykluczeniu cyfro-
wemu oraz wzmacniające integrację międzypokoleniową.

Inne suwalskie kluby seniora:
1. przy ul. Ciesielskiej 15 Klub Seniora  poprowadzi Stowarzyszenie 

Uniwersytet Trzeciego Wieku – w programie m.in.: 8 lutego (czwar-
tek) o godz. 12 – degustacja wypieków wykonanych przez uczestni-
ków Pracowni kulinarnej Smaki Świata; 

2. przy ul. kard. S. Wyszyńskiego 3 Klub Seniora poprowadzi 
Parafia Rzymskokatolicka p.w. Matki Bożej Miłosierdzia; 

3. przy ul. T. Kościuszki 71 Klub Seniora poprowadzi Stowarzyszenie 
Seniorzy z Pasją Horyzont. 

Od roku działa też Klub Seniora przy ul. Zastawie prowadzony 
przez Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie. Może on jednocześnie za-
gwarantować miejsce spotkań 20 osobom. 

KLUB  SENIORA 
„PEŁNIA  ŻYCIA”

ZIMNA  WODA
ZDROWIA  DODA

Z n a k o m i c i e  z a p r e -
zentowała się suwalczan-
ka Magdalena Bielawska  
w zawodach Pucharu Świa- 
ta i Międzynarodow ych 
Mistrzostwach Polski BCT 
Series 2024 w pływaniu 
z im ow y m roze gr anych  
w Marinie Gdyńskiej. Zajęła 
trzecie miejsce na 100 m 
st. klasycznym i czwarte na 
50 m w st. klas. Dodatkowo 
wspólnie z kolegami klu-
bowymi z Włocławka wy-
walczyła drugie miejsce  
w sztafecie 4×25 m stylem 
dowolnym.

Zawodnicy startowali w zróżnicowanych warunkach pogodo-
wych przy temperaturze wody w okolicach 2,5°C (zawodnicy pły-
wają w strojach kąpielowych i czepkach, bez pianek). Słona woda, 
wiatr i fale stanowią ekstremalne wyzwanie, które przyciągnęło do 
Gdyni najlepszych zimowych pływaków z całego świata. W Gdynia 
Winter Swimming Cup rywalizowało wielu zimowych pływaków m.in.  
z Estonii, Łotwy, Wielkiej Brytanii, Maroka, Luksemburga, Francji, 
Chile, Słowacji, Niemiec i Holandii. Już w marcu M. Bielawska bę-
dzie reprezentowała Polskę na Mistrzostwach Świata w Estonii. 
Suwalczanka poszukuje sponsora i wsparcia w drodze po medale.

Fot. Magdalena Bielawska
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W tym roku minie dwa-
dzieścia lat, od kiedy Pol- 
ska jest c złonkiem Unii 
Europejskiej. 1 maja 2004 
roku mieliśmy wiele marzeń 
związanych ze wstąpieniem 
naszego kraju do Unii i wiele 
z nich się spełniło. Możemy 
swobodnie przekraczać gra-
nice, podróżować i korzy-
stać ze wspólnego europej-
skiego rynku. 

Przez te dwie dekady jesteśmy również świadkami 
zmian i przeobrażeń w Unii Europejskiej. Brexit, migracje  
z państw afrykańskich i bliskiego wschodu czy zmiany kli-
matyczne, a także wojna na Ukrainie. Mimo licznych wy-
zwań Unia Europejska pozostaje stabilnym, silnym i liczą-
cym się na arenie międzynarodowej partnerem – a my jej 
obywatele korzystamy z tego członkostwa.

To, co odczuwamy bezpośrednio, to między innymi fun-
dusze europejskie. Widzimy na co dzień jak zmieniły nasz 
kraj. To dzięki środkom unijnym wybudowano tak potrzeb-
ną naszemu miastu obwodnicę. Dziś już niektórzy nie pa-
miętają jak wyglądało życie w Suwałkach, kiedy tysiące ti-
rów przejeżdżało codziennie przez nasze miasto. Dzięki 
Unii Europejskiej poprawił się standard życia blisko 70 000 
mieszkańców Suwałk, nie tylko dzięki obwodnicy, ale pra-
wie setce projektów, które zrealizowaliśmy jako samorząd.

Polska należy do liderów pod względem wykorzystania 
tych funduszy, a Suwałki są w krajowej czołówce. Nie mie-
libyśmy aquaparku, nowoczesnej sali koncertowo-teatral-
nej, obiektów sportowych i wielu wyremontowanych i wy-
konanych ulic, jak: M. Reja, 24 sierpnia, Wigierska, czy ulic 
wchodzących w tzw. trasę wschodnią. Za pieniądze z Unii 
powstały piękne bulwary wraz z budynkiem Galerii Stara 
Łaźnia, zmodernizowano przedszkola i szkoły, a także za-
kupiono nowoczesny tabor  autobusowy. To wszystko dzię-
ki unijnym dotacjom. 

Tylko jako Miasto Suwałki zrealizowaliśmy 99 projektów 
na łączną kwotę prawie 921 mln zł. Dofinansowanie unijne 
sięgnęło blisko 563 mln zł. Dzięki naszym kolejnym planom, 
ta suma na pewno jeszcze wzrośnie.    

Z programów europejskich korzystali też przedsiębior-
cy, instytucje i organizacje pozarządowe. Dzięki dotacjom 
rozwijali swoje firmy, poprawiali warunki pracy, zmienia-
li swoje otoczenie oraz realizowali różne przedsięwzięcia  
o charakterze kulturalnym, sportowym, społecznym, czy-
li projekty typu „ludzie dla ludzi”. 

W związku z tym jubileuszem zaplanowaliśmy  
w Suwałkach różne przedsięwzięcia. Jednymi z nich jest 
wydany kalendarz na rok 2024 i album podsumowują-
cy działalność Miasta Suwałki w oparciu o środku z Unii 
Europejskiej. Na 1 maja 2024 roku szykujemy piknik rodzin-
ny, którego szczegóły przedstawimy już niebawem.

Mam nadzieję, że po dwudziestu latach nikt nie ma wąt-
pliwości, że warto być w Unii. Ze swojej strony obiecuję, że 
suwalski samorząd, tak jak dotychczas, dołoży wszelkich 
starań, aby unijne dotacje wykorzystywać ku jak najlep-
szemu pożytkowi Suwalczan. A Państwu życzę, żebyście 
codziennie z tych efektów korzystali.  
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ZDANIEM PREZYDENTA >>

REJESTRACJA  ON-LINE 
DO  PORADNI

Od 1 lutego rusz y-
ła w suwalskiej Poradni 
Psychologiczno-Pedago- 
gicznej możliwość reje-
stracji (pierwszej wizyty) 
on-line. Odpowiedź na 
zgłoszenie rejestracji on-
line nastąpi do 72 godz. 
w formie połączenia tele-
fonicznego. W przypadku 
braku kontaktu telefonicz-
nego zostanie wysłana 
wiadomość SMS z wyzna-
czonym terminem wizy-
ty. Teraz terminy spotkań 
w poradni można umawiać: osobiście, telefonicznie i poprzez formularz reje-
stracji on-line.

Więcej informacji na stronie: https://poradnia.suwalki.pl/rejestracja-online/

>>

INFO  O  EUROPEJSKICH 
FUNDUSZACH

Od 1 lutego w Su-
wałkach na Osiedlu II 6A 
(budynek na zdjęciu) do-
s t ę p n a  j e s t  b e z p ł a t-
na p omo c konsultan -
tów w zakresie Funduszy 
Europejsk ich.  Lokalny 
Punkt Informacyjny ot- 
warty jest w poniedziałki 
od 7 do 17 oraz od wtorku 
do piątku w godz. 7-15. Podczas konsultacji można uzyskać informacje na 
temat wsparcia z Funduszy Europejskich, m.in. na rozpoczęcie działalno-
ści gospodarczej lub na jej rozwój. Mieszkańcy Suwałk mogą skorzystać  
z darmowych porad dotyczących inwestycji, wyjaśnić wątpliwości oraz 
zadać pytania. Pracownicy punktu udzielają także konsultacji na etapie 
przygotowania wniosku, realizacji projektu i jego rozliczania. W czasie dy-
żuru można zapoznać się z ofertą bezpłatnych szkoleń, jak również do-
wiedzieć się, jakie są możliwości dofinansowania projektów realizowa-
nych przez społeczności lokalne.

>> NOWY 
NUMER  ALARMOWY

Pogotowie wodno-kanalizacyjne pod numerem te-
lefonu: 994. Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji 
w Suwałkach informuje, że wprowadza nowy numer alar-
mowy, który będzie służył do zgłaszania awarii, które mo-
gą wystąpić na sieci wodociągowej i kanalizacyjnej. PWiK 
prosi o zapamiętanie nowego numeru i korzystanie z nie-
go w razie potrzeby. Połączenie z numerem jest bezpłatne i czynne 24 go-
dziny na dobę przez 7 dni w tygodniu.
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PORTAL  MIESZKAŃCA
Suwalski Urząd Miejski przypomina o uruchomieniu Portalu 

Mieszkańca Miasta Suwałk umożliwiającego składanie elektronicznych 
formularzy deklaracji na podatek od nieruchomości, rolny, leśny, informa-
cji o nieruchomościach i obiektach budowlanych, informacji o gruntach, 
informacji o lasach, deklaracji na podatek od środków transportowych, 
a także deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami  ko-
munalnymi. Portal Mieszkańca umożliwia sprawdzenie bieżących zobo-
wiązań wobec Miasta z tytułu ww. podatków i opłat, terminów płatno-
ści, ewentualnych zaległości lub nadpłat, a także dokonanie ich zapłaty 
on-line. Portal dostępny jest pod adresem https://pm.um.suwalki.pl/

Więcej na: www.um.suwalki.pl
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P r e z y d e n t  S u w a ł k 
C z e s ł a w  R e n k i e w i c z  
symbolicznie przekazał 
klucze do mieszkań loka-
torom pierwszego z bu-
dynków ZBM TBS przy 
ul. Rodziny Rylskich. Wy- 
budowano tam pierwszy 
z sześciu zaplanowanych 
budynków w dobrze zna-
nej już formule „Od na-
jemcy do właściciela”.  
W uroczystym przekaza-
niu kluczy uczestniczyły 

osoby, które zamieszkają w tym budynku oraz m.in. przewodni-
czący Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec, zastępca prezydenta 
Suwałk Grzegorz Krysa i prezes ZBM TBS Tomasz Ostrowski.

– Ulica Sejneńska i 42 mieszkania, ulica Szczęsnowicza dwa blo-
ki i 48 mieszkań. Dziś przekazujemy kolejne 53 mieszkania. W su-
mie w ciągu ostatnich kilku lat jako samorząd udostępniliśmy 143 
nowe mieszkania – powiedział prezydent Cz. Renkiewicz.

Jest to obiekt dwuklatkowy, całkowicie podpiwniczony.  
W każdej klatce znajduje się winda. W piwnicy budynku zlo-
kalizowany został otwarty garaż z 43 miejscami postojowymi.  
32 miejsca postojowe znajdą się na zewnątrz (ogółem 75 miejsc 
postojowych dla mieszkańców). Wszystkie 53 mieszkania są  
w tzw. stanie wykończonym „pod klucz”. Są to mieszkania 1, 2, 3 
i 4-pokojowe o zróżnicowanej powierzchni od 28 do 71 m2. Na 
budowę tego budynku Bank Gospodarstwa Krajowego przyznał 
Miastu Suwałki wsparcie finansowe w wysokości 4 442 918 zł.  
Wcześniej na ten sam budynek Miasto pozyskało z Krajowego 
Zasobu Nieruchomości kwotę 1 196 000 zł. Blok wybudowała fir-
ma BUD REM za kwotę 14 913 458,09 zł.

Niebawem ZBM TBS planuje budowę kolejnego bloku z 39 miesz-
kaniami. Projektowany do realizacji budynek B będzie budynkiem 
całkowicie podpiwniczonym z 4 i 5 piętrami. W podpiwniczeniu bu-
dynku będzie garaż z 40 miejscami postojowymi i 24 miejscami na 
zewnątrz budynku (ogółem 64 miejsca postojowe). ZBM TBS złożył 
do Ministra Funduszy i Polityki Regionalnej wniosek o udzielenie 
wsparcia ze środków Rządowego Funduszu Rozwoju Mieszkalnic- 
twa na kwotę 1 397 000 zł. Rozpoczęcie robót budowlanych plano-
wane jest w IV kwartale 2024 r., natomiast ich zakończenie i odda-
nie budynku do użytkowania przewiduje się w II kwartale 2026 r.

OD  NAJEMCY 
DO  WŁAŚCICIELA

REMONTY  W  MIEŚCIE
ULICE

Prezydent Suwałk Czesław Renkiewicz podpisał umowę z wykonaw-
cą, który za 1,8 mln zł wybuduje ulicę Zbigniewa Herberta zlokalizowa-
ną na terenie osiedla przy ul. S. Staniszewskiego. Inwestycję zrealizuje 
Zakład Ogólnobudowlany i Drogowy s.c. Tomasz Stankiewicz i Kamil 
Stankiewicz. Całkowita kwota tej realizacji to 1 802 346 zł.

N a  t ę  i n w e s t y c j ę 
Miasto Suwałki otrzy-
mało dof inansowanie 
ze środków Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg 
na 2024 r., które wynio-
sło 1 242 060 zł. Oprócz 
tego w tym roku będą 
kontynuowane prace na 
drogach osiedla „Zielona 
Górka”. Zaplanowano 
tam do realizacji jeden 
z sięgaczy ul. Mieszka I. 
Przetarg na tę inwestycję jest już rozstrzygnięty. Najkorzystniejszą pro-
pozycję złożyła Firma Rem Bud z Suwałk na kwotę 895 440 zł. Te zada-
nie również ma swoje dofinansowanie, a kwota dotacji to 671 099 zł.

BASEN W SP 10
W decydująca fazę wkracza remont pływalni w Szkole Podstawowej 

nr 10. Inwestycja zakła-
da kompleksowy re-
mont basenu o wymia-
rach 12,5 m x 25 m wraz 
z przebudową zaplecza 
szatniowo-sanitarnego 
i pozostałej infrastruk-
tury. Koszt tych prac to 
16 milionów zł. Obiekt 
zostanie uruchomiony 
we wrześniu tego roku. 

>>
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Modernizacja dziewiętnastowiecznego dworca PKP w Suwałkach wciąż opóźnia się. Już 
kilkakrotnie pisaliśmy o tym na łamach „DwuTygodnika Suwalskiego”. Przedstawiciele PKP in-
formowali nas już o kilku terminach rozpoczęcia robót budowlanych na dworcu kolejowym. 
Żaden z nich nie został dotrzymany. 

NA SUWALSKIM DWORCU KOLEJOWYM BEZ ZMIAN 
Kasy biletowe zamknięte od 14 lat. W budyn-

ku dworca nie ma toalety. Jest w sąsiednim budyn-
ku. Dworcowa poczekalnia to korytarz z dwoma ław-
kami. Przed kilkoma laty PKP S.A. podpisało umowę  
z Pracownią Architektoniczną GPVT na projekt kom-
pleksowej przebudowy budynku suwalskiego dwor-
ca przy ul. Kolejowej. W centralnej części w holu utrzy-
mana miała być część dworcowa, z toaletami, kasami  
i pomieszczeniami komercyjnymi. Ma pojawić się wia-
ta nad peronem oraz elektroniczny system informa-
cji. Przewidziano ok. 5-10 stojaków rowerowych, miej-
sce do ładowania pojazdu elektrycznego oraz miejsca 
parkingowe. W sąsiedztwie dworca powstać miały na-
wet ogrody deszczowe. Szacowana wartość tej prze-
budowy to co najmniej kilka milionów złotych.

– Aktualnie czekamy na wydanie przez Urząd 
Wojewódzki w Białymstoku pozwolenia na budowę 
dla przebudowy dworca w Suwałkach. Uzyskanie tej 
decyzji pozwoli na wszczęcie postępowania przetar-
gowego na roboty. Planujemy ogłoszenie przetar-
gu na roboty w pierwszym kwartale 2024 roku. Dalsze działania inwestycyjne uzależnione 
będą od wyników tego postępowania – poinformowała nas Agnieszka Jurewicz z Wydziału 
Współpracy z Mediami PKP S.A.

CO  Z  DWORCEM  KOLEJOWYM?

W ostatnim czasie niewiele też słychać o budowie drogi kolejowej Rail Baltica łączącej 
Warszawę przez Suwałki z państwami nadbałtyckimi. Ta budowa miała spowodować wy-
prowadzenie stacji towarowej z centrum Suwałk na Papiernię. Póki co, na suwalskim dworcu 
PKP czas jakby się zatrzymał. Na ostatniej sesji suwalskiej Rady Miejskiej prezydent Suwałk 
Czesław Renkiewicz poinformował, że 26 stycznia Wojewoda Podlaski wydał pozwolenie na 
rozpoczęcie remontu suwalskiego dworca.

Dworzec kolejowy w Suwał-
kach w czasach swojej świet-
ności. Budynek wybudowa-

ny w 1899 r. (wg ewidencji 
zabytków Miasta Suwałki) 

do obsługi ruchu kolejowego 
na trasie Olita-Suwałki-Au-

gustów-Grodno. Dworzec 
w 1939 r. zbombardowali 

Niemcy. Budynek przetrwał 
niemalże w niezmienionym 
kształcie do naszych czasów 

Fotografia ze zbiorów Muzeum
im. M. Konopnickiej

Jednym z dwóch daleko-
bieżnych pociągów dojeż-
dżających do stacji  
w Suwałkach przyjecha-
li uczestnicy tegorocznych 
narciarskich „Wędrówek 
Północy”

n  19 stycznia reaktywo-
w an o w ar s z awsk i e  ko ł o 
Stowarzyszenia Przyjaciół 
Suwalszczyzny. Jego prze-
wodniczącą została Alicja 
Lutostańska.

n 25 stycznia policjanci zatrzymali pra-
wo jazdy kolejnemu kierowcy, który prze-
kroczył prędkość na ul. S. Staniszewskiego. 
22-latek przekroczył dozwoloną prędkość  
o 57 kilometrów na godzinę. Został też 
ukarany mandatem karnym w wysokości  
1500 zł, a jego konto zasiliły punkty karne.

n  W  ko n k u r s i e  
„ L i d e r  Po lsk i e g o 
Biznesu 2023” laurea- 
tem Platynowej Sta- 
tuetki Lidera Polskie- 
go Biznesu, za wy- 
jątkowe osiągnięcia  
biznesowe, została 
suwalska firma Malow  
Sp. z o.o. W czasie fi-
nału 31 edycji tego konkursu nagrodę ode-
brał właściciel Malow Henryk Owsiejew (pierw-
szy z prawej).

n 30 stycznia w Miejskim Ośrodku Pomocy 
Rodzinie Rada Lokalna Rycerzy Kolumba  
w Suwałkach przekazała 70 dzieciom z rodzin 
pozostających w zainteresowaniu Ośrodka   
zimowe kurtki w czasie akcji „Kurtki dla 
dzieci – podaruj dzieciom odrobinę ciepła”. 

Fot. MOPR

n  Do tragicznego zdarzenia doszło 
30 stycznia w Białej Wodzie na wylocie 
z Suwałk. Kierujący toyotą, jadąc w kie-
runku Jeleniewa zjechał na przeciwle-
gły pas ruchu, doprowadzając do zderze-
nia z hyundaiem jadącym z przeciwnej 
strony. Niestety, kierowca toyoty poniósł 
śmierć na miejscu. Kierowca i pasażerka 
hyundaia z obrażeniami trafili do szpitala.

n Strażacy mają posłuch. Poszukiwany 
23-letni suwalczanin otworzył drzwi do 
mieszkania dopiero, kiedy zobaczył przez 
okno wóz strażacki. Wcześniej nie chciał 
policjantom otworzyć drzwi do mieszkania. 
Zmienił zdanie dopiero na widok strażaków. 
Był poszukiwany przez wymiar sprawiedli-
wości za kradzieże i kradzieże z włamaniem 
w warunkach recydywy. Teraz suwalczanin 
spędzi w areszcie ponad trzy lata.

WYDARZYŁO SIĘ
W SUWAŁKACH
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W sesji, która odbyła się 31 stycznia 
uczestniczył poseł Jacek Niedźwiedzki. 
Poinformował on o swoich działaniach 
m.in. w sprawie budowy drogi ekspresowej 
Białystok-Augustów-Suwałki oraz o konflik-
cie w suwalskim oddziale PKS Nova, po od-
wołaniu ze stanowiska dyrektora suwal-
skiego oddziału Jarosława Żaborowskiego. 
Taką decyzję rano 29 stycznia wręczył 
mu osobiście prezes białostockiego PKS 
Nova Marcin Doliasz, który pojawił się  
w Suwałkach, po tym jak otrzymał informa-
cję o zapowiedzianej poselskiej interwen-
cji J. Niedźwiedzkiego. Parlamentarzysta 
umówił się na spotkanie tego dnia z dyrek-
torem J. Żaborowskim, po tym jak dotar-
ła do niego informacja, że w kwietniu su-
walski oddział ma zostać odłączony od PKS  
w Białymstoku. Jednocześnie Białystok wy-
przedaje majątek oddziału, m.in. w Olecku. 
O innych niepokojących działaniach spół-
ki, w tym likwidacji połączeń dalekobież-
nych, pisaliśmy na łamach „DwuTygodnika 
Suwalskiego” przed kilkoma miesiącami.  
O sytuacji w suwalskim  oddziale PKS Nova 
mają dyskutować radni wojewódzcy na luto-
wej sesji Sejmiku.  

MIEJSCOWE PLANY 
Radni uchwalili miejscowe plany zagospo-

darowania przestrzennego wskazanych dzia-
łek przy ulicach: Szwajcaria, T. Noniewicza,  
a także fragmentu Osiedla Emilii Plater, po-
łożonego przy ul. T. Kościuszki nr 85 i połu-
dniowo-zachodniego rejonu ul. Zastawie. 
Zdecydowali też o przystąpieniu do spo-
rządzenia miejscowego planu zagospoda-
rowania przestrzennego terenu obejmują-
cego działki o nr ewid.: 20480/5, 20480/4, 
20469/1, 20469/2, 20480/2, 20470 oraz części 
działek o nr ewid.: 20468, 20479/1, 20492/9, 

20471, 20480/3, 20481, 20482 zlokalizo-
wanych przy ul. Szwajcaria. Obszar planu,  
o powierzchni ok. 7,77 ha, stanowią głównie 
grunty niezabudowane i niezagospodaro-
wane, użytkowane rolniczo. Na części dzia-
łek zlokalizowana jest zabudowa mieszka-
niowa jednorodzinna. 

POMOC PRZEDSIĘBIORCOM
Radni przyjęli uchwałę w sprawie zwol-

nień od podatku od nieruchomości (pomoc 
de minimis) dla przedsiębiorców tworzących 
nowe miejsca pracy związane z inwestycja-
mi początkowymi na terenie Suwałk. Ma ona 
zachęcić przedsiębiorców do inwestowania 
w Suwałkach. Uchwała nie obejmuje m.in. 
obiektów handlu wielkopowierzchniowe-
go, czy stacji paliw. Ta uchwała jest konty-
nuacją wcześniejszych podobnych uchwał, 
dzięki którym w Suwałkach w latach 2010-
2023 utworzono 333 miejsca pracy, nato-
miast ogólna kwota zwolnienia z podatku od 
nieruchomości w tym okresie wyniosła 6 145 
615 zł. Radni zdecydowali również o zwolnie-
niu od podatku od nieruchomości gruntów 

po górniczych wyrobiskach pod nową dzia-
łalność turystyczną, rekreacyjną i sportową. 
Podobna uchwała obowiązująca do końca 
ubiegłego roku nie spotkała się z dużym za-
interesowaniem ze strony przedsiębiorców.

WNIOSKI I OŚWIADCZENIA RADNYCH 
W czasie sesji wnioski i oświadcze-

nia zgłosiło jedenastu radnych. Bogdan 
Bezdziecki zapytał o możliwość zwiększe-
nia tegorocznych wydatków z budżetu miej-
skiego na sport dzieci i młodzieży, zwłasz-
cza na sfinansowanie gry młodych piłkarzy 
Wigier w lidze międzyregionalnej. Głos w tej 
sprawie zabrał też Kamil Lauryn. Prezydent 
Suwałk Czesław Renkiewicz poinformował, 
że w tym roku w budżecie miejskim jest już 
145 tys. zł na szkolenie dzieci i młodzieży  
w klubie piłkarskim Wigry, a decyzję o ewen-
tualnych dodatkowych pieniądzach dla klu-
bu podejmie po otrzymaniu informacji  
o wykonaniu budżetu miejskiego. Prezydent 
zapowiedział zmianę systemu finansowa-
nia sportu dzieci i młodzieży. B. Bezdziecki 
zainteresował się też pracami przy stwo-
rzeniu elektronicznego systemu rezerwa-
cji obiektów sportowych. Prezydent Suwałk 
stwierdził, że tego systemu nie udało się do-
tąd wprowadzić ze względu na wątpliwo-
ści prawne, ale pojawiła się inna możliwość 
stworzenia specjalnej aplikacji do rezerwacji 
elektronicznej obiektów miejskich. Jednak 
to trochę potrwa. Wojciech Pająk zwrócił 
uwagę na możliwość ubiegania się o pie-
niądze z rządowego funduszu na utrzyma-
nie PKS i połączeń komunikacji publicznej. 
Cz. Renkiewicz przypomniał, że PKS Nova 
jest spółką samorządu wojewódzkiego,  
a suwalski samorząd miejski nie może ubie-
gać się o pieniądze z tego rządowego fun-
duszu. Radny zwrócił uwagę na zagrożenie 
jakie stworzyły odpalane fajerwerki w cza-

SESJA  PEŁNA  PYTAŃ
PIERWSZĄ W 2024 R. SESJĘ SUWALSKIEJ RADY MIEJSKIEJ ZDOMINOWAŁY UCHWAŁY W SPRAWIE: MIEJSCO-
WYCH PLANÓW ZAGOSPODAROWANIA PRZESTRZENNEGO ORAZ WSPARCIA PRZEDSIĘBIORCÓW, A TAKŻE PY-
TANIA RADNYCH. 

Od prawej: Krystyna Gwiazdowska, Stanisław Kulikowski, Andrzej Turowski, Zbigniew De-Mezer, 
Mariusz Klimczyk, Anna Cyran, Grzegorz Krysa, Roman Rynkowski i Czesław Renkiewicz

Od prawej: poseł Jacek Niedźwiedzki, Karol Korneluk, Zdzisław Przełomiec i Jacek Juszkiewicz
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sie miejskiego Sylwestra. Komendant Straży 
Miejskiej Grzegorz Kosiński poinformował, 
że nie ma prawnych możliwości zabronienia 
odpalania fajerwerków w noc sylwestrową. 
Potrzebny jest tutaj zdrowy rozsądek osób 
je odpalających. Dodał, że w czasie miejskie-
go Sylwestra nie było incydentów, a nad bez-
pieczeństwem bawiących się czuwali straż-
nicy miejscy i policjanci.

Kamil Klimek zapytał o ofertę suwalskich 
szkół na ferie zimowe. Zastępca prezyden-
ta Suwałk Roman Rynkowski poinformo-
wał o półkoloniach zorganizowanych przez 
Szkołę Podstawową nr 7. Pozostałe szko-
ły z różnych względów nie zorganizowały 
takich półkolonii. R. Rynkowski zadeklaro-
wał, że wakacyjna oferta suwalskich szkół 
będzie bogatsza. Radny zwrócił też uwagę 
na spłaszczenie wynagrodzeń w miejskich 

instytucjach po znacznym podwyższeniu 
minimalnego wynagrodzenia, co powodu-
je problemy ze znalezieniem wysokokwa-
lifikowanych fachowców, np. ratowników 
do pracy w Aquaparku, bo wojsko i służby 
mundurowe oferują im wyżej płatną pracę. 
Prezydent Cz. Renkiewicz poinformował, że 
dyrektor suwalskiego OSiR ma gwarancję 
sfinansowania większych podwyżek dla ra-
towników. Spłaszczenie wynagrodzeń do-
tyczy wszystkich instytucji miejskich, nie tyl-
ko w Suwałkach. Prezydent zadeklarował, że 
na pewno wszystkie pieniądze zaplanowa-
ne na wynagrodzenia w tegorocznym su-
walskim budżecie miejskim zostaną wydane 
na wynagrodzenia. Zarówno K. Klimek, jak  
i Zbigniew De-Mezer zwrócili uwagę na po-
trzebę remontu ulic: Powstańców Śląskich, 
41 Pułku Piechoty i Kawaleryjskiej. Prezydent 
Suwałk poinformował, że samorząd mu-
siał zrezygnować z remontu tych ulic ze 
względu na to, że nie otrzymał pieniędzy  
z rządowego funduszu. Już wiadomo, że nie 
będzie pieniędzy z Unii Europejskiej na re-
monty dróg w Suwałkach, a nadal nie wia-
domo jakie będą dostępne fundusze kra-
jowe na budowę dróg w mieście. Dyrektor 
Zarządu Dróg i Zieleni Tomasz Drejer do-
dał, że po tym jak ulice nieco wyschną, to 
zostaną one utwardzone poprzez wysypa-
nie na nich destruktu asfaltowego. Karol 

Korneluk zwrócił uwagę na potrzebę doce-
nienia zawodnika uprawiającego brazylij-
skie jiu-jitsu Marcela Borowskiego z Klubu 
Berserker’s Team Suwałki, który osiąga suk-
cesy w zawodach ogólnopolskich. Zastępca 
prezydenta R. Rynkowski zauważył, że przy 
obecnym stanie prawnym nie ma możliwo-
ści nagrodzenia tego zawodnika, bo nie ma 
ogólnopolskiego związku w tej dyscyplinie 
sportu. Jednak trwają poszukiwania możli-
wości przyznania nagrody M. Borowskiemu. 
I wiele wskazuje na to, że zostanie on do-
ceniony. Radny zaproponował również 
utworzenie miejsc parkingowych dla osób  
z niepełnosprawnością przed Powiatowym 
Zespołem Orzekania o Niepełnosprawności. 
Prezydent Cz. Renkiewicz zadeklarował roz-
poznanie sprawy i ewentualne zorganizowa-
nie takich miejsc od strony ul. A. Wajdy bądź 
A. Mickiewicza. 

Jacek Juszkiewicz zapytał o nasadzenia 
nowych drzew przez dewelopera, który wy-
ciął drzewa przy dawnym szpitaliku dziecię-
cym przy ul. Bulwarowej pod planowaną 
inwestycję. Prezydent Miasta Suwałk stwier-
dził, że wszystkie należności zostaną wy-
egzekwowane od inwestora. Inwestor wy-
ciął 89 drzew, a ma ich nasadzić 211. Jeżeli 
tego nie wykona, to będzie musiał zapła-
cić 149 tys. zł. Ze względu na opóźnienia  
w realizacji tej inwestycji deweloper popro-
sił o przedłużenie wykonania nowych na-
sadzeń do końca 2025 r. Radny zwrócił też 
uwagę na zły stan techniczny budynku bi-
blioteki przy ul. E. Plater 33A, gdzie docho-
dzi do zalania pomieszczeń i zapytał o efek-
tywność remontu dachu w tym budynku. 
Prezydent Cz. Renkiewicz poinformował, 
że od samego początku konstrukcja dachu 
była nieszczęśliwa, a liczne załamania po-
wodują gromadzenie się wody i jej przecie-
kanie. Ostatni większy remont tego dachu 
wykonano w 2008 r. Przed półtora rokiem 
naprawiono rynny i wykonano niewielkie 
prace remontowe. Więźba dachowa na-
daje się do całkowitej przebudowy. Stan 
dachu jest taki, że wszyscy, nawet komi-
niarz boją się tam wejść. Na wiosnę z drona 
trzeba będzie ocenić stan dachu. Zdaniem 
prezydenta Suwałk należy sobie poradzić  
z tym problemem, bez wydawania kilku mi-
lionów złotych na przebudowę tego dachu. 
Cz. Renkiewicz przypomniał, że w kontrak-
cie terytorialnym pomiędzy rządem i samo-

rządem województwa jest wpisana budowa 
Mediateki w Suwałkach. Są na to pienią-
dze z UE i dodatkowo można pozyskać do-
finansowanie z budżetu państwa. Ta spra-
wa powinna rozstrzygnąć się w następnej 
kadencji samorządu. J. Juszkiewicz zwrócił 
uwagę na „ściankę” klubu radnych „Suwałki 
Przyszłości” ustawioną na korytarzu ratu-
sza, która utrudnia dostęp do tablicy infor-
macyjnej. K. Lauryn zapowiedział przesu-
nięcie tej „ścianki”. 

Tak wygląda więźba dachowa w budynku Bi-
blioteki przy ul. E. Plater 33A. Od początku 
dach nie był ocieplony, a część elementów drew-
nianych jest spróchniałych

K. Lauryn zwrócił uwagę na utrudnio-
ny dojazd do garaży przy ul. 1 Maja 17. 
Komendant Straży Miejskiej G. Kosiński przy-
pomniał o bezpłatnym numerze alarmo-
wym do Straży Miejskiej – nr 986 – i pro-
sił o zgłaszanie blokowania dojazdu do 
garaży. Jarosław Schabieński, A. Ołowniuk 
i Sylwester Cimochowski zwracali uwagę na 
problem odśnieżania suwalskich ulic, chod-
ników i parkingów m.in. przy ul. Kolejowej, 
A. Patli i R. Minkiewicza. Prezydent Cz. Ren- 
kiewicz jako przykład problemów z odśnie-
żaniem ulic przy których stoją samocho-
dy wskazał strefy płatnego parkowania. 
Stwierdził, że zamierzał zwolnić z opłat za 
parkowanie w nieodśnieżonej strefie parko-
wania, ale nie pozwala mu na to prawo. Być 
może trzeba będzie wprowadzić taką moż-
liwość w nowej uchwale. S. Cimochowski 
zauważył, że należy zachować zdrowy roz-
sądek przy odśnieżaniu ulic i chodników, 
bowiem nie wszędzie służby komunalne są  

Od lewej: Adam Ołowniuk, Kamil Lauryn, Ka-
mil Klimek, Sylwester Cimochowski, Wojciech 
Pająk, Monika Lipińska i Anna Gawlińska

Od lewej: Tadeusz Czerwiecki, Mariola Karpińska, Jacek Roszkowski, Jarosław Kowalewski, Jarosław 
Schabieński i Bogdan Bezdziecki

Ciąg dalszy na str. 8
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w stanie szybko wszystko odśnieżyć. 
Dyrektor T. Drejer poinformował, że pra-
cownicy ZDiZ starają się odśnieżać ulice nocą 
i wieczorową porą, by w najmniejszym stop-
niu utrudniać życie suwalczanom. Dodał, 
że w 16 dni na przełomie grudnia i stycznia  
w Suwałkach spadło ponad pół metra śnie-
gu. Problemem są ulice, gdzie nie ma wyty-
czonych chodników, np. ul. R. Minkiewicza, 
gdzie parkujące samochody utrudniają prze-
jazd odśnieżarkom.  

A. Ołowniuk zaproponował utworzenie 
klasy artystycznej w suwalskiej szkole śred-
niej, np. w budynku przy ul. T. Kościuszki 45. 
Prezydent Cz. Renkiewicz zadeklarował, że 
szerzej temat utworzenia klasy artystycz-
nej przedstawi zastępca prezydenta Suwałk 
na lutowej Komisji Oświaty. Prezydent po-
informował jednocześnie, że budynek przy  
ul. T. Kościuszki 45 może być przekazany pod 
potrzeby Agencji „Ares”. W zamian suwalski 
samorząd miejski ma otrzymać od samorzą-
du wojewódzkiego budynek obecnie zaj-
mowany przez „Ares” na Osiedlu II. W przy-
szłości może tam powstać czwarty żłobek  

w mieście. Trwają procedury formalno-praw-
ne w tej sprawie. Zdzisław Przełomiec zwró-
cił uwagę na przedłużające się przygotowa-
nia PKP do remontu budynku suwalskiego 
dworca kolejowego i jego opłakany stan. 
Prezydent Cz. Renkiewicz poinformował, że 
26 stycznia 2024 r. Wojewoda Podlaski wydał 

Problem z odśnieżaniem jest też na ul. Sopockiej, która przypomina poligon wojskowy. Parkujące na 
niej samochody żołnierzy i pracowników wojska utrudniają przejazd odśnieżarkom

pozwolenie na remont suwalskiego dwor-
ca i budowę 16 miejsc parkingowych. Teraz 
przed PKP procedury przetargowe. Suwalski 
samorząd na pewno będzie pilnował tego. 
Prezydent zwrócił też uwagę na przedłuża-
jące się prace przy budowie kolejowej tra-
sy Rail Baltica.

Suwalski samorząd miejski chce pomóc w utworzeniu rodzin-
nych domów dziecka w budynku przy ul. Szkolnej 7. Miasto Suwałki 
poszukuje osób chętnych, odpowiedzialnych, gotowych do podję-
cia wyzwania, jakim jest prowadzenie rodzinnego domu dziecka na 
terenie miasta. Osoby chętne i zainteresowane prosimy o kontakt 
osobisty lub telefoniczny z Miejskim Ośrodkiem Pomocy Rodzinie 
w Suwałkach przy ul. Filipowskiej 20, pokój 32 lub tel. 87 562 89 70 
wew. 640.

Suwalski samorząd  miejski udostępnił budynek przy ul. Szkolnej 7. Mogą 
tutaj powstać rodzinne domy dziecka prowadzone przez małżeństwa bądź 
przez osoby samotne

Do 30 czerwca suwalski MOPR czeka na chętnych do założenia ro-
dzinnego domu dziecka. Kandydaci muszą dawać rękojmię należyte-
go sprawowania pieczy  zastępczej. Nie mogą być pozbawieni władzy 
rodzicielskiej. Stan zdrowia  musi pozwalać na pełnienie funkcji rodzi-
ny zastępczej. Nie mogą być ograniczeni w zdolności do czynności 
prawnych. Nie mogą być także karani i znajdować się w bazie danych 
Rejestru Sprawców Przestępstw na Tle Seksualnym. Muszą mieć także 
własne źródło dochodu. W zamian chętnym zostanie udostępnione 

PODARUJ  DZIECIOM  SZCZĘŚCIE>>
mieszkanie w zabudowie bliźniaczej i otrzymają oni częściowy zwrot 
kosztów utrzymania lokalu oraz niezbędnego remontu. Dodatkowo 
oferuje się im m.in. wynagrodzenie, a także pokrycie kosztów  zwią-
zanych z utrzymaniem każdego umieszczonego dziecka. Rodzice  za-
stępczy otrzymają wsparcie specjalistyczne, np. pomoc psychologa,  
pedagoga czy pracownika socjalnego i koordynatora rodzinnej pie-
czy zastępczej. Szczegóły na: www.mopr.suwalki.pl

Coraz trudniej znaleźć rodziców zastępczych dla suwalskich dzie-
ci, które z różnych przyczyn muszą opuścić rodzinny dom (alkoholizm 
lub inne nałogi, sieroctwo, choroby rodziców czy inne zaniedbania)  
i wymagają opieki oraz wychowania. W Suwałkach takiej pomocy po-
trzebuje ok. 30 dzieci. Niewielka część z nich znajduje swoją zastęp-
czą mamę lub tatę wśród bliższej lub dalszej rodziny.

>> STOŁÓWKA  I  KUCHNIA 
SP  NR  4  PO  REMONCIE

Po powrocie do szkoły po fe-
riach dzieci z suwalskiej Szkoły 
Podstawowej nr 4 mogą korzy-
stać z nowo wyremontowanej 
stołówki i kuchni. Suwalski sa-
morząd miejski na tę inwestycję 
przeznaczył ponad 1,5 mln zł. 

– Niestety inwestycja re-
alizowana jest z problemami 
z powodu wykonawcy, który 
nie do końca dochował termi-
nowości wynikającej z umowy. 
Przepraszam za to. Ostatecznie 
stołówka jest już gotowa i bę-
dzie w nowym semestrze słu-
żyć dzieciom – powiedział  prezydent Suwałk Czesław Renkiewicz.
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5 lutego rozpoczęła się kwalifikacja wojskowa w Suwałkach i po-
trwa do 26 lutego. W tym czasie przed Powiatową Komisję Lekarską 
w Suwałkach stawi się około 500 osób. Są to głównie 19-latkowie, 
którzy po raz pierwszy stają do kwalifikacji wojskowej, ale też oso-
by, które z różnych przyczyn wcześniej nie uczestniczyły w niej  
i są wzywane ponownie. Do kwalifikacji wojskowej, jak co roku sta-
ną również panie.

Od lewej: Adam Szałanda, płk Jarosław Kowalewski, dr Józef Wołyniec  
i ppłk Jan Suwara

Zainteresowanie służbą wojskową wzrasta, w zeszłym roku zanoto-
wano rekordową liczbę powołań do dobrowolnej zasadniczej służby 
wojskowej. Nadal jest dość duże zainteresowanie terytorialną służbą 
wojskową i zawodową służbą wojskową. Nowością wprowadzoną od 
ubiegłego roku jest to, że każdy, kto staje na komisję lekarską przecho-
dzi badania psychologiczne. Nowością jest również to, że osoby z du-
żą niepełnosprawnością nie muszą już osobiście stawiać się na kwali-
fikację wojskową. Mogą one dostarczyć odpowiednie zaświadczenia, 
orzeczenia poprzez członków rodziny lub inne osoby i otrzymają od-
powiednie kategorie bez osobistego uczestnictwa.

– Zgłaszają się również ochotnicy i na nich szczególnie liczymy. Są 
to osoby, które ukończyły 18 rok życia. Kwalifikacja wojskowa to jest 
przede wszystkim określenie zdolności do pełnienia służby wojsko-
wej, zbadanie, założenie ewidencji wojskowej, przedstawienie ofer-
ty sił zbrojnych, być może rozpoczęcie przygody na całe życie z woj-
skiem. Chciałbym podziękować dyrektorowi Szpitala Wojewódzkiego 
Adamowi Szałandzie za udostępnienie miejsca. Przewodniczący ko-
misji  doktor Józef Wołyniec od lat wspiera i realizuje zadania na rzecz 
obronności państwa, bada młodych ludzi i określa zdolność do peł-
nienia służby – powiedział płk Jarosław Kowalewski szef Ośrodka 
Zamiejscowego w Białymstoku Centralnego Wojskowego Centrum 
Rekrutacji.

– Szpital od kilku lat wspiera proces rejestracji, udostępnia-
my naszą infrastrukturę techniczną, medyczną i diagnostyczną. 

Deklarowaliśmy i deklarujemy naszą pomoc, ponieważ taka jest po-
trzeba – powiedział dyrektor szpitala A. Szałanda.

– Głównym zadaniem komisji lekarskiej jest określenie stanu 
zdrowia młodzieży pod kątem ich zdolności do służby wojskowej. 
Kondycja fizyczna jest ogólnie dobra, choć bardzo często dominują 
zasadnicze choroby: otyłość, wada wzroku i wada postawy – powie-
dział doktor J. Wołyniec.

– Oprócz orzeczenia kategorii zdolności do czynnej służby woj-
skowej, kwalifikacja wojskowa jest miejscem, aby zapoznać i za-
chęcić młodzież  do pełnienia różnych form służby wojskowej, czy 
to dobrowolnej zasadniczej służby wojskowej, czy też terytorialnej 
służby wojskowej. Osoby zainteresowane mogą otrzymać niezbęd-
ne informacje, ale również podczas kwalifikacji mogą złożyć wniosek  
o powołanie do służby wojskowej – powiedział ppłk Jan Suwara szef  
Wojskowego Centrum Rekrutacji w Suwałkach.

W ramach kwalifikacji wojskowej wykonuje się następujące czynności:
– sprawdzenie tożsamości osób podlegających stawieniu się do 

kwalifikacji wojskowej;
– określenie zdolności fizycznej i psychicznej do służby wojsko-

wej osób podlegających stawieniu się do kwalifikacji wojskowej;
– wstępne przeznaczenie osób podlegających stawieniu się do 

kwalifikacji wojskowej do poszczególnych form obowiązku obro-
ny oraz przyjęcie wniosków o przeznaczenie do służby zastępczej;

– wprowadzenie danych do ewidencji lub aktualizacja ewidencji 
wojskowej i przetwarzanie danych gromadzonych w tej ewidencji;

– przekazywanie informacji i promowanie służby wojskowej;
– wydanie zaświadczenia o stawieniu się do kwalifikacji wojsko-

wej, uregulowanym stosunku do służby wojskowej oraz o orzeczo-
nej zdolności do służby wojskowej;

– nadanie stopnia wojskowego szeregowego i przeniesienie 
osób podlegających stawieniu się do kwalifikacji wojskowej do pa-
sywnej rezerwy.

KWALIFIKACJA  WOJSKOWA

Powiatowa Komisja Lekarska w Suwałkach działa w piwnicy Szpitala 
Wojewódzkiego przy ul. Szpitalnej 60

DYŻURY RADNYCH
W każdy wtorek w godz. 15.30-17 w pok. 146 Urzędu Miejskiego 

można spotkać się z suwalskimi radnymi i przekazać im swoje uwa-
gi i pomysły.

We wtorek 13 lutego zapraszają Stanisław Kulikowski z Klubu 
Radnych „Łączą nas Suwałki” i Kamil Lauryn z Klubu Radnych 
„Suwałki Przyszłości”. Natomiast 20 lutego na suwalczan czekają 
Jarosław Kowalewski i Jacek Roszkowski z Klubu Radnych „Prawo  
i Sprawiedliwość”. Na spotkanie z radnymi 27 lutego zapraszają Adam 
Ołowniuk i Wojciech Pająk z Klubu Radnych „Suwałki Przyszłości”.

Przewodniczący Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec lub wy-
znaczony przez niego wiceprzewodniczący przyjmuje interesan-
tów w każdy poniedziałek, od 15.30 do 17 w pokoju 145 na pierw-
szym piętrze Urzędu Miejskiego.
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Tłusty czwartek znany jest także jako zapusty, mięsopust, kar-
nawał. Pączki były znane już w starożytnym Rzymie, spożywano je 
podczas obchodów przełomu zimowo-wiosennego. Początkowo nie 
przygotowywano ich na słodko. Również w kuchni polskiej pączki 
miały postać ciasta nadziewanego słoniną, spożywanego przy za-
pustach. Pączki przyrządzane na słodko pojawiły się w Polsce w XVI 
wieku. Kulisty ich kształt pochodzi z XVIII wieku, gdy zaczęto używać 
do wypieku drożdży, przez co ciasto stało się bardziej puszyste. Jest 
to jedno z najbardziej tradycyjnych ciast polskich. 

Karol Pojawa wsypuje 
mąkę do jedynej maszyny 

wykorzystywanej  
w Piekarni

Rzemieślniczej 
„Mąka i Woda”

W tłusty czwartek 
objadamy się pączka-
mi lub faworkami. Ale 
najpierw trzeba je przy-
gotować. O specyfice 
pracy w piekarni opo-
wiedzia ł  nam K arol 
Pojawa,  k tór y wraz  
z żoną Agnieszką od dwóch lat prowadzą Piekarnię Rzemieślniczą 
„Mąka i Woda”.

– Skąd pomysł na oryginalną nazwę piekarni?
–  Nazwa nawiązuje do specyfiki naszej pracy, bo żeby powstał 

chleb  potrzebna jest woda, mąka odrobina soli i bardzo dużo cza-
su. A piekarnia rzemieślnicza oznacza, że robimy wszystko zgodnie 
ze sztuką piekarską, tak jak robili to nasi dziadowie, nie idziemy na 
skróty. To nie jest jakaś nowa nazwa. Kiedyś rzemiosło było powszech-
ne, było synonimem pracy ręcznej. To jak praca w domu, nie ma tu li-
nii technologicznych. Dobre pieczywo potrzebuje czasu, a piekarnie 
przemysłowe czasu nie mają. Dlatego u nas asortyment jest skrom-
niejszy. To co wypieczemy w ciągu dnia, to sprzedajemy. Nie zrobi-
my więcej, bo na to potrzeba kolejnych 20 godzin. U nas jest zasada, 
kto pierwszy ten lepszy. Ludzie mówią, że za mało robimy. Żeby zro-
bić dobry chleb, nie da się tego wykonać szybko. Taki zwykły biały 
chleb mieszany fermentuje u nas 16 godzin. Ale jest smaczny i łatwo 
przyswajalny przez nasz organizm.

– Jak wyglądają przygotowania do tłustego czwartku?
– Do tego pracowitego wydarzenia przygotowujemy się od week-

endu poprzedzającego ten dzień. Wszystko robimy sami. Nawet na-
dzienie do pączków gotujemy z owoców, tak jak robi się to w domu. 
Moja żona Agnieszka w tym się specjalizuje. Nie wymyślamy też ja-
kiś dziwnych smaków bo tego się nie da zrobić, bez gotowych pół-

produktów. Tradycyjnie króluje u nas pączek z wiśnią. Zwołujemy ro-
dzinne pospolite ruszenie. Przyjeżdżają do nas z Gdańska dwie córki 
oraz zgłaszają się do pomocy szwagier i szwagierka. Od godziny 12 
w środę przez całą noc do czwartku do godziny 16 (ok. 30 godzin) je-
steśmy w stanie przygotować 3 tysiące pączków. Każdy z nich musi 
być zważony, uformowany ręcznie. Jedyna maszyna, którą wykorzy-
stujemy – służy do mieszania ciasta. 

– W produkcji pączków czy faworków nie można użyć mniej ka-
lorycznych produktów? 

– Część produktów można zastąpić, ale to znacznie podroży wy-
rób. Bo można, na przykład zastąpić cukier ksylitolem – znacznie 
zdrowszym (cukier brzozowy przyp. red.), ale będzie to automatycz-
nie znacznie podnosiło cenę. Pączek, czy faworek dobrze zrobiony 
jest kaloryczny, ale lepiej zjeść jednego porządnego, a nie dwadzie-
ścia byle jakich.

– Czy będzie drożej niż w latach ubiegłych?
–  Niestety będzie drożej. Przez dwa lata nie podnosiliśmy cen, ale 

w tym roku musimy to zrobić. Surowiec nie drożeje, ale poszły w gó-
rę koszty pracy, energia. Nie będą to drastyczne podwyżki, o 5 mak-
symalnie 7 procent więcej.

– Dziękujemy za rozmowę i życzymy Panu i Czytelnikom 
„DwuTygodnika Suwalskiego” bezpiecznego „obżarstwa” w tłu-
sty czwartek.

PĄCZKI  Z  „MĄKI  I  WODY” 
TŁUSTY CZWARTEK TO DZIEŃ, W KTÓRYM NIE PRZEJMUJEMY SIĘ KALORIAMI. ZGODNIE Z TRADYCJĄ, W OSTAT-
NI CZWARTEK PRZED WIELKIM POSTEM (CZYLI 52 DNI PRZED WIELKANOCĄ) MOŻNA BEZKARNIE KOSZTOWAĆ 
PĄCZKÓW I INNYCH SŁODKOŚCI. PODOBNO DZIĘKI TEMU, KAŻDY MOŻE LICZYĆ NA POMYŚLNOŚĆ PRZEZ RESZ-
TĘ ROKU.

W prowadzeniu rodzinnej piekarni w czasie ferii pomaga też Aleksandra, 
córka pana Karola
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>> HOŁD  OFIAROM  HOLOKAUSTU

Od lewej: zastępca prezydenta Grzegorz Krysa, przewodnicący 
RM Zdzisław Przełomiec, prezydent Suwałk Czesław Renkie-
wicz, naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Agnieszka Małka 
oraz zastępca prezydenta Roman Rynkowski

Z okazji Międzynarodowego Dnia Pamięci o Ofiarach Holokaustu pod obe-
liskiem przy ul. T. Noniewicza upamiętniającym Żydów, dawnych mieszkańców 
miasta kwiaty złożyli m.in. prezydent Suwałk Czesław Renkiewicz wraz z zastęp-
cami i przewodniczący suwalskiej Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec.

– Jesteśmy tu aby oddać hołd osobom narodowości żydowskiej, dawnym miesz-
kańcom Suwałk, którzy w 1939 roku zostali spacyfikowani i wywiezieni do obozów 
koncentracyjnych. Jesteśmy tu po to, żeby sobie uświadomić do czego prowadzi 
antysemityzm, nacjonalizm czy rasizm – powiedział prezydent Cz. Renkiewicz.

Żydzi pojawili się w Suwałkach ok. roku 1800. Od lat 70 XIX wieku coraz wię-
cej przedstawicieli tej mniejszości emigrowało za granicę lub do dużych ośrod-
ków w Polsce. Przed samym wybuchem drugiej wojny w Suwałkach mieszka-
ło ich ok. 4 tys. Żydzi zamieszkiwali głównie okolice ulicy Jerozolimskiej (dziś 
T. Noniewicza), wzdłuż której rozpościerała się przeważnie parterowa zabudo-
wa dzielnicy żydowskiej, zwanej „Małymi Raczkami”. Po wkroczeniu Niemców 
w październiku 1939 r. wielu Żydów uciekło na Litwę lub na okupowane przez 
Związek Sowiecki tereny II Rzeczypospolitej. W Suwałkach zostało ich ok. tysią-
ca. 8 grudnia 1939 roku większość z nich została wywieziona do gett w Białej 
Podlaskiej i Łukowie, a wielu z nich stracono w lesie koło Łomaz. Po wojnie do 
Suwałk wróciła zaledwie garstka.

A co z budową drogi ekspresowej na odcinku Białystok-Augustów-
Suwałki, którą we wrześniu ubiegłego roku wpisano do Rządowego 
Programu Budowy Dróg? Zapytaliśmy Ministerstwo Infrastruktury, co 
dzieje się w tej sprawie. Pytania dotarły, odpowiedzi brak. Wciąż nie 
ogłoszono przetargu na budowę drogi Knyszyn-Korycin, co może do-
prowadzić do utraty ważności wydanej decyzji środowiskowej (waż-
na do 2025 r.). Niepokoi to mieszkańców Suwalszczyzny, Augustowa 
i Suwałk, bo bez tego w najbliższych kilku latach nie powstanie dro-
ga ekspresowa Białystok-Augustów-Suwałki, o którą długo walczyli 
mieszkańcy, samorządowcy i przedsiębiorcy.

ARGUMENTY ZA BIAŁYSTOK-AUGUSTÓW-SUWAŁKI
Ministerstwo Infrastruktury wciąż opowiada się za budową dro-

gi Białystok-Ełk-Suwałki-granica z Litwą, chociaż znacznie większe 
natężenie ruchu samochodów jest na drodze Białystok-Augustów-
Suwałki-granica z Litwą. Statystyki pokazują, że to ona stwarza więk-
sze zagrożenie dla podróżnych i pieszych. Teraz doszedł jeszcze je-
den wymiar związany z bezpieczeństwem, ale tym militarnym. Gdy 
kraje bałtyckie przygotowują się do możliwego ataku Rosji, pozby-
wanie się przez Polskę możliwości budowy jak najszybszego połą-
czenia od Suwałk do Białegostoku przez przesmyk suwalski jest nie-
rozważne i nierozsądne. 

WOLA URZĘDNIKA DECYDUJE?
Z publikacji prasowych (rozmowa „Kuriera Porannego” z byłym dy-

rektorem białostockiego oddziału GDDKiA Tadeuszem Topczewskim) 
wynika, że ważniejszą od argumentów merytorycznych jest opinia 
dyrektora departamentu Ministerstwa Infrastruktury, który uważa że 
droga powinna być budowana z Białegostoku do Suwałk przez Ełk, 
bo tak ustalili poprzedni Minister Infrastruktury Andrzej Adamczyk 
i jego zastępca Jerzy Szmit, pochodzący z Olsztyna. Zdaniem  
T. Topczewskiego robili oni wszystko, by to Ełk stał się głównym 
ośrodkiem drogowym w północno-wschodniej Polsce. Mało tego, 
już po tym jak w 2022 r. rząd zdecydował o budowie drogi Białystok-
Augustów-Suwałki, minister Adamczyk w Brukseli wpisał do euro-

pejskiego korytarza Via Carpatię przez Białystok-Ełk-Suwałki, chociaż 
nie było obowiązku umieszczania miast pośrednich. Zresztą deklara-
cja łańcucka, która legła u podstaw Via Carpatii, mówi o Rzeszowie, 
Lublinie, Białymstoku, Kownie. I to wydaje się najbardziej logiczne 
i ekonomiczne, by w jak najmniejszym stopniu przebieg drogi od-
biegał od linii prostej łączącej miasta. Tak się dzieje od granicy ze 
Słowacją do południowego wlotu do Białegostoku. Natomiast na 
północ od stolicy województwa podlaskiego mamy tak zagmatwa-
ną siatkę dróg, że nie trzeba być drogowcem być ujrzeć ich absurdal-
ność. Wychodzi na to, że z Suwałk po Via Carpatii kierowcy jechać bę-
dą do Białegostoku o 34 km dłużej niż trasą S8. 

CO DALEJ?
W sprawie budowy drogi ekspresowej Białystok-Augustów-

Suwałki na forum sejmowym interweniowali posłowie Jacek 
Niedźwiedzki i Jarosław Zieliński. Na ostatniej sesji suwalskiej Rady 
Miejskiej poseł J. Niedźwiedzki zapowiedział spotkanie Podlaskiego 
Klubu Parlamentarnego z samorządowcami i osobami zaintereso-
wanymi budową drogi ekspresowej Białystok-Augustów-Suwałki. 
A tymczasem GDDKiA rozpoczyna budowę drogi ekspresowej 
Białystok-Ełk, na odcinku Knyszyn-Krynice.

DROGA  BIAŁYSTOK-AUGUSTÓW-SUWAŁKI  W  SINĄ  DAL?
Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad poinformowała, że rusza budowa drogi ekspresowej S16 z Ełku do Białegostoku. 

31 stycznia zdecydowano o wyborze najkorzystniejszej oferty na realizację 8,5-kilometrowego odcinka drogi ekspresowej S16 
Knyszyn-Krynice. 
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DROGA  DO  GWIAZD
1 lutego po raz 24 w Szkole Podstawowej nr 6 im. A. Kujałowicz, od-

był się konkurs piosenki „Suwalska Droga do Gwiazd”. Pomysłodawcą 
artystycznej rywalizacji oraz jego wieloletnim organizatorem jest 
Marek Zborowski-Weychman. Od pięciu lat organizacją konkursu zaj-
muje się Monika Brezgieł.

– Cieszę się, że możemy się spotkać w tak licznym gronie, a młodzi 
artyści mogą wystąpić na scenie przed publicznością – powiedziała 
przed rozpoczęciem konkursu M. Brezgieł.

W zabawie uczestniczyło 58 wykonaw-
ców z Suwałk i okolic w wieku od trzech do 
dziewiętnastu lat. Kandydatów oceniało pro-
fesjonalne jury, które zwracało uwagę na in-
tonację, dykcję, interpretację utworu, ogól-
ny wyraz artystyczny oraz dobór repertuaru 
– odpowiedni do wieku artysty. Grand Prix 
przyznano Gabrieli Dykczys (SP 2). Pozostałe 
nagrody otrzymali:

– kategoria 3-6 lat: Laura Macinkiewicz 
(Przedszkole w Jeleniewie), Hanna Wałejko 
(Przedszkole w Wiżajnach), Izabela Rydzewska 
(Przedszkole „Żółty Słonik”) oraz wyróżnienie 
– Liwia Tarasiewicz (Niepubliczne Przedszko- 
le „Maja”);

– kategoria 7-9 lat: Natalia Murawska (SP 
Wiżajny), Lidia Walas (SP 5), Maja Kupszta 
(SP Rutka Tartak) oraz wyróżnienie – Gabriel 
Jastrzębski (SP Rutka 
Tartak);

– kategoria 10-14 
lat: Gabriela Dykczys 
(SP 2), Barbara Krupa 
(SPMK), Fabien Strzała 
(SP Słobódka) oraz wy-
różnienie – Kordian 
Anzulewicz (SP Rutka 
Tartak);

–  k ate gor ia  15 -
19 lat: Wiktor Wasielewski (III LO), Julia 
Domoradzka (II LO), Nikola Martynko (II LO) 
oraz wyróżnienie – Maja Chmielewska (III LO).
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„GUGUŁY” 
WIOLETTA GRZEGORZEWSKA

Każdy ma wspomnienia. Więk- 
szość z nich jest tylko nasza, indywi-
dualna, dotycząca naszych doświad-
czeń, ale szczególnie pokolenie 
czasów schyłkowego komunizmu  
w Polsce kroczy po wspólnych śla-
dach swojego dzieciństwa. O tym są 
właśnie „Guguły”. Tytuł znaczy tyle 
co niedojrzałe owoce – któż z dzisiej-
szych 40-50-latków nie jadł w dzie-
ciństwie takich „rarytasów”. 

Dorosła Wioletta opowiada wcze-
sne lata życia małej Loletki, a potem 
dorastającej Wiolki oczyma dziecka 
i nastolatki. Bohaterka urodziła się  

w Polsce Ludowej na przełomie lat 70 i 80 we wsi Hektary. Absurdy 
PRL-u mieszają się z religijnością i zabobonami wsi, szarość i bez-
sens przenikają się z kolorami przyrody, atrybutami pobożności, 
wręcz bałwochwalstwa, zapachami i smakami kuchni, aury i relacji 
międzyludzkich. Czasem jest naiwnie i beztrosko, czasem poważ-
nie, czasem śmiesznie, a czasem strasznie. Zawsze jednak barwnie, 
poetycko i trochę baśniowo. Nigdy jednak ze zbędnym patosem  
i cukiertowatością.

Wioletta Grzegorzewska ma na koncie kilka tomików wierszy. 
Niemniej jednak ten zbiór opowiadań pokazuje zamiłowanie do 
liryczności i tworzenia magii słowa.

Choć jestem trochę młodsza od autorki, przypomniała mi skraw-
ki z mojego pacholęcego istnienia – kolejki i kartki, pochody pierw-
szomajowe (bardzo mgliście), niedojrzałe agresty z ogrodu sąsia-
dów, gra w dwa ognie i gumę, przyjmowanie w domach obrazu 
Matki Boskiej, odzywki typu: „chcesz cukierka...”. 

Mądra, sentymentalna i dojrzała, nie jak te guguły, lektura.
Kamila Sośnicka

Fundacja Art-S.O.S. Alicji Roszkowskiej od 12 lat wspiera uzdolnionych 
uczniów szkół muzycznych pochodzących z Suwałk i Suwalszczyzny ofe-
rując im stypendia. Organizuje też wydarzenia muzyczne, takie jak  fe-
stiwal „Wigrosfera” łączący muzykę ze sztukami wizualnymi oraz cykl 
koncertów pod nazwa „Obiady Czwartkowe”, które odbywały się na 
suwalskich bulwarach i w Galerii Sztuki „Stara Łaźnia”. Fundacja rów-
nież zaproponowała suwalczanom niezwykłą podróż w przeszłość, ja-
ką były wystawy „Portret suwalczan lat 70 i 80” oraz „Portret suwalczan 
po pół wieku”, na których zaprezentowano fotografie autorstwa Jana i 
Stanisława Roszkowskich oraz Romualda Szwejkowskiego. 

2 lutego Fundacja Art-S.O.S. Alicji Roszkowskiej świętowała jubileusz 
w suwalskim Hotelu Loft 1898. Pojawili się na nim m.in. zespół Mariana 
Szaryńskiego, Krzysztof Krzesicki, Aleksander Sobolewski, Dominika 
Szyszko i Kacper Skrodzki oraz Sebastian Kuczyński. Oczywiście na ju-
bileuszu dominowała muzyka.  

Nie zabrakło też kwiatów i podziękowań dla Alicji Roszkowskiej, bez 
której trudno wyobrazić sobie życie muzyczne w Suwałkach w takim 
wymiarze jak obecnie.

MUZYCZNY  JUBILEUSZ

Głównym punktem programu był koncert Jana i Adama Roszkowskich 
oraz Wojciecha Proniewicza. To trio w następnym tygodniu zagra kon-
certy w Belgii  
 Fot. Fundacja Art-S.O.S. Alicji Roszkowskiej

Izabelka Rydzewska 
z Przedszkola „Żółty 
Słonik”

Liwia Tarasiewicz  
z Niepublicznego 
Przedszkole „Maja”

Gabrieli Dykczys (SP 2) 
przyznano Grand Prix
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¿ koncert suwalskiego zespołu GPKAT grają-
cego punka z rockiem od czasu do czasu wpla-
tając w to elementy reggae – 23.02, godz. 19, 
Sala kameralna, ul. Jana Pawła II 5, bilety 20 zł;

¿ wystawę „Różne są światy” Hanny Siemionow – Galeria Sztuki 
Współczesnej Chłodna 20;
¿ wystawę „Kobieta, natura, śmierć” Joanny Witanowskiej – Galeria 

Jednego Obrazu;
¿ na wystawę stałą Andrzej Strumiłło. Dzieła wybrane – Galeria 

Sztuki Stara Łaźnia.

MUZEUM IM. M. KONOPNICKIEJ, ul. T. Kościuszki 31 zaprasza na:
¿ wystawę „Ilustracje do poezji Leszka Aleksandra Moczulskiego” 

autorstwa Jana Sawki, Andrzeja Strumiłły i Wiesława Szumińskiego;
¿ wystawę stałą „Pieśń o domu” poświęconą życiu i twórczości 

Marii Konopnickiej;
¿  wystawę „Konopnicka dzieciom. Krasnoludki i nie tylko…”. 

Wystawa czynna od wtorku do piątku.

MUZEUM OKRĘGOWE, ul. T. Kościuszki 81 zaprasza:
¿ na otwarcie wystawy pt. „Alfred Wierusz-Kowalski w świetle ar-

chiwaliów” – 15.02, godz. 18;
¿ do zwiedzania wystawy czasowej „Dar. Izabela Roman – kolekcja 

polskiej sztuki współczesnej”;
¿ do wstępu na wystawy stałe wt.-pt. w godz. 8-16, sob.-niedz. 

w godz. 9-17 (w niedzielę wstęp bezpłatny tylko na ekspozycje stałe).

BLACK PUB KOMIN, ul. E. Plater 1 zaprasza na:

¿ rockową podróż, w którą zabiorą OSYDA i MUV – 
16.02, godz. 20. Oba zespoły zaproponują porządne 
rockowe granie z dużą porcją melodii! Wjazd na kon-
cert 20 zł.

RESTAURACJA ROZMARINO, ul. T. Kościuszki 75 zaprasza na:
¿ Walentynkowy Wide Open Jam Session – 9.02, godz. 19, wstęp 

wolny;
¿ koncert zespołu DRESZCZ – 16.02, godz. 19. W tym roku obcho-

dzi jubileusz 20-lecia zespołu. Bilety – 20 zł, w dniu koncertu 25 zł;
¿ koncert zespołu „The Ancimons” Zuza Baum Sextet – 22.02, godz. 

19, bilety w cenie 40 zł.
Bilety na koncerty dostępne na stronie www.bilety24.pl
 

zaprasza do Centrum Handlowego Plaza Suwałki, 
ul. gen. J. Dwernickiego 15, lok. 301 na filmy:

– od 9 lutego – „Emma i Czarny Jaguar” (przygodowy, familij-
ny), „Piękna katastrofa 2” (komedia), 
„Miłość jak miód” (obyczajowy, ro-
mantyczny), „Jak ukradłem 100 mi-
lionów” (komedia, kryminał);

– od 14 lutego – „Priscilla” (dramat);
– od 16 lutego – „Sami swoi. 

Początek” (komedia, obyczajowy), 
„Bob Marley. One Love” (dramat, bio-
graficzny, muzyczny), „Madame Web” 
(akcja, przygodowy);

– 20 lutego – „Obsesja” (thril-
ler) film wyświetlany w cyklu KINO 
KONESERA.

BIBLIOTEKA PUBLICZNA IM. MARII KONOPNICKIEJ, 
ul. Emilii Plater 33A zaprasza:

¿ do zwiedzania wystawy „Jarmark cu-
dów” – Galeria na Schodach. Prace oglądać 
można do końca marca. Wystawa została 
przygotowana przez suwalską Bibliotekę 
Publiczną im. M. Konopnickiej z okazji ro-
ku Wisławy Szymborskiej i jest fotograficz-
ną interpretacją wiersza poetki „Jarmark 
cudów”. Zdjęcia, które wykonała biblio-
tekarka – Patrycja Sokołowska, stworzyły 
swoisty kolaż odniesień literackich i kultu-

rowych. W sesji fotograficznej wzięli udział pracownicy Biblioteki. 
Opracowaniem graficznym zajęła się Urszula Łozińska; 

¿ wspólnie z Cinema Lumiere w Suwałkach 
do udziału w akcji „Przeczytaj i obejrzyj” – za-

nim obejrzysz film, wypożycz i przeczytaj książkę. Zdobądź kupon 
zniżkowy na bilety do kina. Kupon „Przeczytaj i obejrzyj” upoważ-
nia do zakupu biletu do kina na film 2D i 3D (w cenie 18 zł). Filmy ob-
jęte akcją: „Akademia Pana Kleksa”, „Cudowny chłopak. Biały Ptak”, 
„Argylle. Tajny Szpieg”, „Diuna. Część druga”.

SUWALSKI OŚRODEK KULTURY zaprasza na:
¿ tłusty czwartek z zespołem SOKBAND – 

8.02, godz. 19, Sala im. A. Wajdy, ul. Jana Pawła 
II 5, bilety 30 zł. Na scenie SOK wystąpią soliści: 
Dominika Szyszko, Kacper Skrodzki, Wojtek 
Milewski, Aleksander Sobolewski oraz para 
taneczna Jakub Śmiałek i Edyta Drozińska.  
W programie utwory Czesława Niemena, 
Franka Sinatr y, Arama Chaczaturiana. 
Zobaczymy również pokaz tańca w stylu swi-
ng, boogie woogie oraz standardy jazzowe;
¿ Ogólnopolski Dzień Etnografii, Etnologii i Antropologii Kulturowej 

– 9.02, godz. 17, Kawiarenka Artystyczna, ul. T. Noniewicza 71, wstęp 
wolny;
¿ Swingujące Walentynki z zespołem Rafała Jaczewskiego „Bossa 

Nova Ice Quartet” – 14.02, godz. 18, Kawiarenka Artystyczna,  
ul. T. Noniewicza 71, wstęp wolny;
¿ na spotkanie z cyklu „Podróże z Pasją” – 15.02, godz. 17, Kawiarenka 

Artystyczna, ul. T. Noniewicza 71, wstęp wolny. Tym razem gościem 
spotkania będzie Krzysztof Masłowski, który opowie o Islandii;
¿ na spotkanie z cyklu „Polskie stroje ludowe: stroje krakowskie” – 

16.02, godz. 17, Kawiarenka Artystyczna, ul. T. Noniewicza 71, wstęp 
wolny;

¿  Filharmonię Suwałk: koncert w wy-
konaniu zespołu Colours of Tango oraz 
Suwalskiej Orkiestry Kameralnej pod dy-
rekcją Tomasza Radziwonowicza – 16.02, 
godz. 19, Sala im. A. Wajdy, ul. Jana Pawła 
II 5, bilety 50 zł;

¿ koncert Muzyki Młodej Generacji: Dusty Tusty Rock BAND – 17.02, 
godz. 18, Sala Kameralna, ul. Jana Pawła II 5, wstęp wolny;
¿ Galę wręczenia Stypendiów i Nagród 

Miasta Suwałki w dziedzinie kultury oraz 
recital fortepianowy Kamili Sacharzewskiej 
(uczestniczki Konkursu Chopinowskiego na 
instrumentach dawnych) – 22.02, godz. 18, 
w Sali im. A. Wajdy, ul. Jana Pawła II 5. Wstęp 
wolny – bezpłatne wejściówki dostępne on-
line oraz w kasie SOK.

ZAPROSZENIA SUWALSKIE

KINO

13
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WYDARZENIA SPORTOWE
SKB LITPOL-MALOW ZDECYDOWANYM LIDEREM

Badmintoniści SKB Litpol-
Malow Suwałki potwierdzili 
swoją dominację w tegorocz-
nych rozgrywkach ekstrakla-
sy. W Białymstoku pokonali 
5:2 najgroźniejszego rywala 
UKS Hubal Białystok. Punkty 
dla SKB Litpol-Malow Suwałki 
zdobyli: Uliana Wolska, Wei 
Xu, Mikołaj Szymanowski, 
Anastazja Chomicz/Karolina 
Szubert (na zdjęciu) i Robert 
Cybulski/ Leo Rossi. Swoje gry 
przegrali: Andrzej Niczyporuk 
i L. Ross/Wei Xu.

W tabeli badmintono-
wej ekstraklasy z komple-
tem 15 punktów prowadzi 
SKB Litpol-Malow. Najgroźniejsi rywale Hubal Białystok i ABRM 
Warszawa mają po 12 punktów. Następny mecz SKB rozegra 12 mar-
ca w Suwałkach z Marcovią Marki.

ŚLEPSK MALOW „POD KRESKĄ”
To nie jest dobry czas dla siatkarzy Ślepska Malow w PlusLidze. 

Suwalczanie stracili punkty w meczach z drużynami zajmującymi niż-
szą lokatę w tabeli, a i ich gra pozostawiała wiele do życzenia. Zaczęło 
się nie najgorzej. W meczu 18 kolejki pokonali 3:2 (22:25, 25:22, 25:20, 
17:25, 15:12) GKS Katowice w Suwałki Arenie. Spotkanie rozegrano  
w bardzo nieatrakcyjnym terminie. Rozpoczęło się w czwartek  
o godz. 21. Obie drużyny zakończyły rywalizację tuż przed półno-
cą. Według portalu PlusLigi w Suwałki Arenie mecz obserwowało 
950 kibiców.

Najlepszym zawodnikiem meczu z GKS Kato-
wice został Žiga Štern, który zdobył 21 punk-
tów (w tym 1 blok i 3 asy serwisowe). Warto 
wspomnieć, że Słoweniec popisał się aż 74% 
skuteczności w ataku 

W kolejnym spotkaniu siatkarze suwal-
skiego zespołu sprawili przykrą niespo-
dziankę swoim kibicom w Radomiu, gdzie 

przegrali 1:3 (22:25, 25:23, 20:25, 20:25) z Enea Czarnymi, drużyną zaj-
mującą ostatnią lokatę w tabeli. Drugą z rzędu porażkę z zespołem  
z dolnych rejonów tabeli ponieśli siatkarze Ślepska Malow w Suwałki 
Arenie w meczu z ukraińskim Barkomem Każany Lwów. Przegrali 0:3 
(23:25, 23:25, 22:25). Zespół ze Lwowa miał mocne wsparcie ukra-
ińskich kibiców, którzy w bardzo ekspresyjny sposób dopingowa-
li swoich rodaków. Taki „doping” można spotkać na piłkarskich sta-
dionach. Okazał się on skuteczny, 
bo w tegorocznych rozgrywkach 
PlusLigi rywal ze Lwowa  dwukrot-

nie wyraźnie pokonał suwalski zespół. Ukraińska drużyna wyprze-
dziła w tabeli Ślepsk Malow, który zajmuje dwunastą lokatę z do-
robkiem 20 pkt. Kolejny mecz suwalska drużyna rozegra 12 lutego  
w Lubinie z Cuprum, który zajmuje przedostatnią lokatę w PlusLidze. 
Ale w tym meczu trudno będzie o punkty, bo rywale zdecydowanie 
wygrali pierwsze spotkanie ze Ślepskiem Malow w Suwałki Arenie.

MEDALE MŁODYCH BADMINTONISTÓW
Dwa złote i po jednym srebrnym i brązowym medalu wywalczy-

li zawodnicy Suwalskiego Klubu Badmintona w Grand Prix junio-
rów i młodzików w badmintonie rozegranym w Kępnie. W grze po-
jedynczej juniorek zwyciężyła Aleksandra Wasilewska, a Aleksandra 
Wilczewska grając w parze z Kają Ziółkowską (UKS Nike Suchedniów) 
wygrała grę podwójną juniorek. Drugie miejsce w grze podwójnej ju-
niorów zdobył Jan Szeszko, grając w parze z Igorem Skolimowskim 
(UKS Bursztyn Gdańsk). Trzecie miejsce w grze mieszanej juniorów 
zajęli A. Wilczewska/J. Szeszko.

TURNIEJ SZACHOWY  W „JEDENASTCE”
Już po raz 24 młodzi zawodnicy rywalizowali w Turnieju 

Szachowym Ferie Zimowe 2024 organizowanym w suwalskiej 
Szkole Podstawowej nr 11. W zawodach rywalizowało 40 szachistów 
z: Warszawy, Olecka, Sejn i oczywiście Suwałk. Zawody były okazją 
do uczczenia piątej rocznicy powstania Klubu Szachowego Jaćwież 
Suwałki. 

– Trzeba jednak ja-
sno powiedzieć, że bez 
UMKSz Jaćwież Suwałki 
(w tym roku obchodził-
by 29 -lecie) nie było -
by Klubu Szachowego 
Jaćwież. UMKSz zaczy-
nał swoją przygodę w SP 
nr 10, a po powstaniu SP 
nr 11 kontynuował dzia-
łalność przy ul. Szpitalnej 
66. Nieodzowną postacią 
i sercem klubu był Piotr 
Zieliński, wieloletni wiceprezes Polskiego Związku Szachowego, dy-
rektor SP 11, trener, sędzia, instruktor, przewodniczący Rady Sportu 
przy Prezydencie Miasta Suwałk – przypomniał prezes KSz Jaćwież 
Paweł Jaroch.

Szachiści KSz Jaćwież Suwałki wywalczyli awans do I ligi  
Drużynowych Mistrzostwach Polski Juniorów i w ubiegłym roku 
utrzymali się na tym poziomie rozgrywkowym. Indywidualnie Monika 
Borowik zdobyła brązowy medal w Mistrzostwach Polski do lat 12 
w szachach błyskawicznych w 2022 r. Nadia Barszczewska, Kinga 
Gładyszewska, Michał Bartnik, M. Borowik i Wojciech Borowik uczest-
niczyli w Mistrzostwach Polski Juniorów w szachach klasycznych. 

KASA NA SPORT MŁODZIEŻOWY
750 tys. zł na sport dla dzieci i młodzieży z kasy miejskiej tra-

fi do 9 suwalskich klubów sportowych. Prezydent Suwałk Czesław 
Renkiewicz podpisał umowy z suwalskimi klubami sportowymi.

– Jestem wielkim fanem sportu, zwłaszcza tego suwalskiego i za-
wsze jestem dumny, gdy nasi sportowcy odnoszą sukcesy. Mam nadzie-
ję, że przekazane środki finansowe pomogą w osiągnięciu świetnych 
wyników i rezultatów – powiedział prezydent Suwałk Cz. Renkiewicz.

Dofinansowanie otrzymały kluby: Wigry Suwałki Spółka 
Akcyjna – 145 000 zł, Suwalski Uczniowski Klub Sportowy Siatkówki  
– 107 500 zł, Suwalski Klub Badmintona – 92 000 zł, Uczniowski 
Klub Żeglarski „GROT” – 90 500 zł Lekkoatletyczny Uczniowski Klub 
Sportowy „Hańcza” – 90 000 zł, Klub Szachowy „Hańcza” Suwałki – 
82 500 zł, Suwalski Klub Karate Kyokushin – 64 000 zł, Międzyszkolny 
Uczniowski Klub Sportowy „Olimpijczyk” – 58 000 zł, Fundacja Klub 
Szachowy Jaćwież – 20 500 zł. 

Kibice, który przyszli do Suwałki 
Areny na mecz z Barkomem-Każany 
Lwów mogli zobaczyć puchary, jakie 

wywalczyła polska reprezentacja  
w ostatnich siatkarskich Mistrzo-

stwach Europy w Rzymie 
i w Lidze Narodów 

Od prawej Paweł Jaroch i Piotr Zieliński

FOT. KSz Jaćwież
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SZALET MIEJSKI/PUBLICZNY
W centrum miasta  działają dwa „oficjalne przybytki” –  zarządza-

ny przez ZDiZ szalet miejski przy ul. T. Noniewicza 71, za filią Urzędu 
Miejskiego. Jego godziny funkcjonowania zależą od pory roku. Od  
1 maja do 30 września  można z niego skorzystać w godz. 6-24, zaś 
od 1 października do 30 kwietnia w godz. 8-20. Warunkiem koniecz-
nym jest wrzucenie 2 zł do automatu. W czasie imprez miejskich jest 
możliwe przedłużenia jego funkcjonowania. 

Drugim miej- 
scem jest szalet 
publiczny, dzia-
ł a jąc y  w b u - 
dynku Dworca 
PKS przy ul. Ut- 
rata 1B będą- 
cy w zasobach  
Zarządu Budyn- 
k ó w  M i e s z - 
k a l n y c h .  A l e 
uwaga – obec-
nie trwa prze-
budowa i ad- 
ministrator bu- 

dynku informuje, że „w związku z pracami remontowymi związany-
mi z przebudową parteru, toalety ogólnodostępne są wyłączone  
z eksploatacji. W zastępstwie ustawione są na parkingu od strony za-
chodniej budynku toalety przenośne”. 

A INNE MIEJSCA? 
Ta j e m n i c z a  z i e l o -

na budk a us t awiona 
na parkingu przy III LO 
przy ul. T. Noniewicza, 
to WC zarządzane przez 
Przedsiębiorstwo Wo- 
dociągów i Kanalizacji. 
Żeby z niego skorz y-
stać będziemy musieli 
poczekać kilka tygodni. 
Zacznie funkcjonować  
z nadejściem wiosny, a za-
kończy w październiku. 
Odpłatność 1 zł.

NAGLĄCY  PROBLEM

P o d z i w i a j ą c 
stary drzewostan  
(z kilkoma pomni-
k a m i  p r z y r o d y )  
w parku Konstytucji 
3  M aja  m oże my  
skor z ystać z  to -
alety w Centrum 
Informacji Turys- 
tycznej od ponie-
działku do piątku 
w godzinach jego 
otwarcia. Co cieka-
we wraz z rozpoczę-
ciem wiosennego  
i letniego sezonu turystycznego CIT, a zatem i toaleta czynne są też 
w soboty i niedziele.

OSIR W GOTOWOŚCI
Na wszelkie nasze potrzeby podczas uprawiania sportu lub zwy-

kłego spaceru wzorowo przygotowany jest suwalski Ośrodek Sportu 
i Rekreacji. Liczne rzesze suwalczan,  
a także turystów oblegające alejki, pla-
ce zabaw i siłownie pod chmurką wokół 
Zalewu Arkadia mają do wyboru wie-
le miejsc „gdzie król piechotą chodzi”.  
Bez żadnego problemu możemy sko-
rzystać z całorocznego toy toy-a na za-
pleczu Suwałki Beach Arena. Natomiast  
w sezonie wiosna-jesień możemy udać 
się do toalety przy Street Workout  
i Parkour Park (przy przepompow-
ni PWiK-u ul. Zarzecze). Bardziej wy-
magający mają do dyspozycji toalety  
w budynku gdzie działa siłownia od po-
niedziałku do piątku od 6 do 21:45 i w so-
boty i niedziele od 10 do 18. No, i jeszcze 
zaplecze Hali OSiR-u dostępne od ponie-
działku do piątku w godzinach 6-21.45 oraz w soboty i niedziele 10-18. 
W wymienionych lokalizacjach z toalet możemy skorzystać za darmo.

TOALETY OGÓLNODOSTĘPNE
Oczywiście są jeszcze inne miejsca, w których możemy skorzy-

stać w razie potrzeby z toalety. Zaliczają się do nich urzędy, przy-
chodnie zdrowia, miejskie instytucje kultury, czy niektóre centra 
handlowe.

Są rzeczy, o których dżentelmeni i damy raczej nie rozmawiają, ale wszyscy muszą kiedyś zadać to pytanie: gdzie za potrzebą? 
Zapewne każdy z nas miał  taką sytuację  przebywając w innej miejscowości, lub podczas spaceru w Suwałkach, że potrzebował pil-
nie skorzystać z toalety. Szukamy wtedy najbliższego WC, bo czas zazwyczaj gra tutaj ogromną rolę. Gorzej, jeśli kompletnie nie 
wiemy, w którą stronę iść. Na szczęście w naszym mieście są dostępne publiczne toalety. Poniżej podpowiadamy, gdzie się udać, 
gdy niespodziewanie dopadnie nas pilna potrzeba.
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Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji w Suwałkach Spółka 
z ograniczoną odpowiedzialnością,  na podstawie badań wykonanych 
przez laboratorium Powiatowej Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej (spra-
wozdanie z dnia 01.02.2024 r.) informuje, że jakość i skład wody dostar-
czanej odbiorcom przez PWiK w Suwałkach Sp. z o.o. spełnia wymaga-
nia określone w Rozporządzeniu Ministra Zdrowia z dnia 7 grudnia 2017 r. 
(Dz. U. 2017 poz.2294).

W załączeniu:
1. Ocena jakości wody

Sporządził: Mirosław Kozłowski
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MASZ PROBLEM Z ALKOHOLEM?
CHCESZ PRZESTAĆ PIĆ?

ANONIMOWI ALKOHOLICY CZEKAJĄ

WYKAZ MITINGÓW GRUP AA INTERGRUPY

„POJEZIERZE”, infolinia: 801 033 242
SUWAŁKI:

n „Zgoda”, ul. Szpitalna 77, poniedziałek, czwartek, godz. 18:15;
n „Bratek”, ul. T. Kościuszki 71A, wtorek, piątek, godz. 18:00;
n „Opoka”, ul. Woj. Polskiego 36, środa, godz. 18:00 – spotkania 

odbywają się na plebanii przy parafii Piotra i Pawła;
n „Krok pierwszy”, ul. T. Kościuszki 71A, sobota, godz. 14:00;
n „Arka”, ul. T. Kościuszki 58, w budynku Szkoły Romskiej, niedziela,

 godz. 18:00;
AUGUSTÓW:

n „Nie Ma Mocnych”, ul. Ks. Skorupki 6, wtorek, godz. 18:00;
n „Maj”, ul. Ks. Skorupki 6, niedziela, godz. 17:00;

SEJNY:
n „Tur”, ul. Wileńska 10, wtorek i piątek, godz. 18:00;

FILIPÓW:
n „Przebudzenie”, ul. Wólczańska 4, środa, godz. 18:00;

PUŃSK:
n „Nadzieja”, ul. Szkolna 26, czwartek: lato – godz. 20:00; zima – 19:00;

RUTKA-TARTAK:
n „Sami Swoi”, ul. Suwalska 2A, niedziela, godz. 18:00.

16/2024

INFORMACJA
Prezes Zarządu Budynków Mieszkalnych w Suwałkach TBS sp. z o.o. 

zgodnie z art. 35 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nierucho-
mościami (tekst jednolity Dz. U. z 2023 r. poz. 344 ze zm.), działając na pod-
stawie § 3 ust. 1 umowy gospodarowania i zarządzania nieruchomościami 
stanowiącymi własność Gminy Miasta Suwałki zawartej w dniu 31.12.2015 r. 
z późn. zm., podaje do publicznej wiadomości, że na okres 21 dni tj. od dnia 
26.01.2024 r. do dnia 15.02.2024 r. został opublikowany na tablicy ogłoszeń 
w siedzibie Zarządu przy ul. Wigierskiej 32, na stronie internetowej www.
zbm.suwalki.pl w Biuletynie Informacji Publicznej oraz w dzienniku www.
monitorurzedowy.pl Wykaz nr 3/2024 z dnia 25.01.2024 r. nieruchomości 
przeznaczonych do najmu i dzierżawy.   23/2024

DRZEWA  W  MIEŚCIE
Suwalski Zarząd Dróg i Zieleni na swojej stronie uruchomił za-

kładkę „Drzewa w mieście”. Na zamieszczonej mapie uporządkowa-
no wszystkie potrzebne informacje związane z drzewami objętymi 
ochroną, wnioskowanymi do usunięcia oraz już usuniętymi. Dzięki 
temu wszystkie działania odnośnie drzewostanu w naszym mieście 
są klarowne i łatwe do odnalezienia.

Informacje zamiesz-
czone na mapie w nowej 
zakładce zostały podzie-
lone na cztery kategorie:

• drzewa posadzone 
(kolor ciemnozielony)

• drzewa usunięte (ko-
lor czerwony)

• drzewa wnioskowane 
do usunięcia (kolor żółty)

• pomniki przyrody 
(kolor jasnozielony).

Po kliknięciu na wybra-
ną ikonę drzewa, wyświetlają się niezbędne informacje dotyczące 
dokładnej lokalizacji, daty zasadzenia i nadania praw ochrony po-
mnikowej oraz gatunku i ewentualnie przyczyny usunięcia drzewa.

W nowej zakładce zebrano także informacje o lokalizacji pomni-
ków przyrody w Suwałkach. Na terenie miasta rośnie 35 takich drzew. 
Są wśród nich m.in.: wierzby kruche, dęby szypułkowe, kasztanowce, 
jesiony wyniosłe, lipy drobnolistne oraz topole niekłańskie.

Odnośniki do zakładki znajdują się na głównej stronie interneto-
wej Zarządu Dróg i Zieleni w Suwałkach w dziale zieleń miejska. Adres 
zakładki: https://zdiz.suwalki.pl/drzewa-w-miescie/

>>
Panu 

Marcinowi Bildź
wyrazy głębokiego współczucia

z powodu śmierci

OJCA
składają Rada Nadzorcza, Zarząd i Pracownicy

PWiK w Suwałkach Sp. z o.o.

34/2024

33/2024
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Świadczenia za pracę w Stanach Zjednoczonych.
Osoby, które przepracowały w Stanach Zjednoczonych mini-

mum 1,5 roku, mają nadany numer Social Security, od wynagro-
dzenia zostały odprowadzone podatki i składki ubezpieczeniowe,  
mogą otrzymać świadczenie emerytalne z Social Security oraz 
zasiłek dla małżonka (dożywotnie).

Informacje i pomoc sporządzenia dokumentacji do Stanów 
Zjednoczonych można uzyskać w biurze Instytutu Wycen  

i Doradztwa w Suwałkach, ul. Piekarskiego 15. 

Kontakt: tel. 535 588 140
e-mail: instytut@wycenadoradztwo.pl

26/2024

PREZYDENT MIASTA SUWAŁK 
działając na podstawie art. 35 ust.1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997r. o go-

spodarce nieruchomościami (Dz.U. z 2023 r. poz. 344 ze zm.) podaje do pu-
blicznej wiadomości, że w dniu 29 stycznia 2024 roku w siedzibie Urzędu 
Miejskiego w Suwałkach, przy ul. Mickiewicza 1 na tablicy ogłoszeń wywie-
szony został na okres 21 dni (od 29.01.2024 r. do 19.02.2024 r.) wykaz lo-
kali stanowiących własność Miasta Suwałk przeznaczonych do sprzedaży 
w drodze bezprzetargowej na rzecz najemców (Zarządzenie Prezydenta 
Miasta Suwałk Nr 31/2024 z dnia 29 stycznia 2024 roku).  

  24/2014

GMINA SZYPLISZKI realizuje zadanie pn. 
„Przebudowa drogi we wsiach Grauże Stare, Zaboryszki”. 

Planowana, całkowita wartość zadania wynosi 1 682 474,42 zł,  
w tym wartość otrzymanego dofinansowania z Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg wynosi 1 160 000,00 zł.

W ramach inwestycji planowana jest przebudowa odcinka dro-
gi o długości 1,2 km., wykonanie zjazdów i elementów bezpie-
czeństwa ruchu pieszych oraz rowerzystów tj.: ścieżki rowerowej, 
oświetlonego przejścia i przystanku komunikacyjnego, a także 
planuje się poprawić stan nawierzchni drogi oraz odwodnienia.

25/2024

SPECYFIKACJA PRZETARGOWA
NA REMONT DOCIEPLENIA BUDYNKU

PRZY UL. RACZKOWSKIEJ 185 
1. Zamawiający: Wspólnota Mieszkaniowa przy ul. Raczkowskiej 185  
w Suwałkach.

2. Forma przetargu: przetarg nieograniczony.
3. Przedmiot zamówienia: Remont elewacji o pow. ok. 400 mkw. ściany 

szczytowej budynku wielorodzinnego przy ul. Raczkowskiej 185 
4. Termin wykonania zamówienia: do 30.09.2024 r.
5. Zakres robót:

5.1 Podpisanie stosownej umowy na wykonanie zadania wraz z usta-
nowieniem kierownika budowy;
5.2 Przejęcie terenu budowy od zamawiającego;
5.3 Wykonanie następujących robót – zerwanie starej struktury, po-
nowne kołkowanie ściany, gruntowanie podłoża, położenie nowej 
wierzchniej struktury tynku na ocieplonej ścianie zewnętrznej w bar-
wie zgodnej z projektem termomodernizacji w zakresie zleconym 
przez inspektora nadzoru, odkopanie fundamentu, zaizolowanie, wy-
konanie opaski, docieplenie cokołu wykończenie cokołu;
5.4 Ustawienie i rozbiórka rusztowań niezbędnych do wykonania ro-
bót na elewacji oraz prace ziemne, rekultywacja zieleńca;
5.5 Zgłoszenie inwestorowi zakończenia robót przez kierownika bu-
dowy;
5.6 Przekazanie wykonanych robót i terenu przyległego.

6. Oferta powinna zawierać:
6.1 Wartość robót wraz z kalkulacją, końcową cenę netto i brutto  
(z 8% VAT)  oraz nazwę systemu wykonania struktury tynku, ewentu-
alnie w postaci kosztorysu robót;

7. Dokumentacja techniczna jest do wglądu w siedzibie zamawiającego 
po uprzednim skontaktowaniu się z Przewodniczącym Zarządu.

8. Ofertę należy składać w zaklejonej kopercie z dopiskiem „Oferta na 
remont elewacji ściany szczytowej budynku wielorodzinnego przy  
ul. Raczkowskiej 185” w Biurze wspólnoty do dnia 28 lutego 2024 r. otwar-
tym tylko w środy w godz. 16.00-17.30 lub w soboty w godz. 9.00-12.00  
albo przesłać pocztą listem poleconym na adres zamawiającego.

9. Otwarcie ofert nastąpi w dniu 28 lutego 2024 r. o godz. 17.30.
10. Przed złożeniem oferty zalecana jest wizja lokalna i pomiary z na-

tury oraz zapoznanie się z dokumentacją techniczną dot. termomoderni-
zacji budynku.

Szczegółowych informacji udziela Przewodniczący Zarządu 
– tel. 793 406 433.

11. Zamawiający zastrzega sobie prawo swobodnego wyboru oferen-
ta lub unieważnienia przetargu bez podania przyczyn. Oferty nie będą 
zwracane.

Przewodniczący Zarządu
28/2024   Andrzej Sowul

PREZYDENT MIASTA SUWAŁK zaprasza 
mieszkańców Suwałk na spotkanie konsultacyjne dotyczące przygoto-

wywanego Planu Adaptacji do Zmian Klimatu dla Gminy Miasta Suwałk. 
Spotkanie odbędzie się w czwartek 8 lutego 2024 o godz. 16:30 w sali 

AQUAPARKU w Suwałkach przy ul. Jana Pawła II 7, I piętro. 
Miasto Suwałki w chwili obecnej opracowuje Plan Adaptacji do Zmian 

Klimatu dla Gminy Miasta Suwałki, który jest dokumentem strategicznym 
zawierającym:

• charakterystykę naszego Miasta, 
• analizę danych klimatycznych dla naszego regionu, 
• ocenę podatności, potencjału i wrażliwości miasta na zmiany klima-

tyczne oraz 
• propozycję działań mających na celu zarówno łagodzenie skutków 

zmian klimatu, jak i adaptację do nich, tj. pomysły, wskazanie przedsięwzięć, 
które z punktu widzenia naszych mieszkańców są istotne. 

Ze względu na postępujące zmiany klimatu mieszkańcy miasta doświad-
czają licznych sytuacji ekstremalnych, tj. fale upałów, susze, miejskie wyspy 
ciepła, nawalne opady oraz powodzie błyskawiczne, które to zjawiska ne-
gatywnie wpływają na ludzi zamieszkujących miasto oraz obszary miejskie.

Jednym z ważnych elementów tego planu są konsultacje z mieszkań-
cami Suwałk, którzy najlepiej orientują się czego brakuje w okolicy ich 
miejsc zamieszkania. 

Dzięki sporządzeniu Planu Adaptacji do Zmian Klimatu, Suwałki będą 
mogły podjąć szereg działań, które przyczynią się do poprawy komfortu i 
funkcjonowania miasta.

Wpisanie takich przedsięwzięć adaptacyjnych może ułatwić oraz umoż-
liwić pozyskanie funduszy na ich realizację ze środków zewnętrznych.

Dlatego zapraszam mieszkańców naszego Miasta na spotkanie konsul-
tacyjne, na którym wykonawca Planu tj. pracownicy Instytutu Ochrony 
Środowiska – Państwowego Instytutu Badawczego przybliżą nam jego za-
łożenia i wyjaśnią ewentualne wątpliwości dotyczące jego realizacji.

30/2024

Informacja o uchwaleniu miejscowego planu zagospodarowa-
nia przestrzennego przy ulicy Różanej w Suwałkach obejmującego 

działki o numerach ewidencyjnych: 24221/3, 24221/4, 24222/2

Na podstawie art. 43 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnieniu 
informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. z 2023 r. poz. 
1094, 1113, 1501, 1506, 1688, 1719, 1890, 1906, 2029) podaje się do publicznej 
wiadomości, że Uchwałą nr LXV/857/2023 Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 
21 grudnia 2023 r. przyjęty został „Miejscowy plan zagospodarowania 
przestrzennego przy ulicy Różanej w Suwałkach obejmującego dział-
ki o numerach ewidencyjnych: 24221/3, 24221/4, 24222/2”.

Jednocześnie informuję, że z jej treścią oraz pisemnym podsumowa-
niem dokumentu można zapoznać się w siedzibie tut. Urzędu w Wydziale 
Architektury i Gospodarki Przestrzennej w Suwałkach przy ul. 
Mickiewicza 1, pok. nr 139  w godzinach pracy Urzędu: poniedziałek 
8.00-16.00, od wtorku do piątku 7.30-15.30.

Informację o przyjęciu projektu dokumentu umieszcza się: w publicz-
nie dostępnym wykazie danych na stronie Biuletynu Informacji Publicznej 
Urzędu Miejskiego w Suwałkach w Internecie pod adresem: http://bip.
um.suwalki.pl/, na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego w Suwałkach,  
ul. Mickiewicza 1 (I piętro) oraz w prasie lokalnej.   

 31/2024
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MAREK BOŁĄDŹ
4 lutego w wieku 66 lat zmarł Marek Bołądź, 

jeden z najlepszych piłkarzy w dziejach suwal-
skich Wigier. Był podstawowym obrońcą trze-
cioligowych Wigier w latach 70 i 80-tych. W bia-
ło-niebieskich barwach rozegrał 232 mecze, w których strzelił 6 goli. 
We wrześniu 1979 roku grał w pamiętnym meczu 1/16 Pucharu Polski 
z Legią Warszawa. Trenował też młodzież, m.in. był pierwszym tre-
nerem Wojciecha Kowalewskiego, późniejszego bramkarza repre-
zentacji Polski.

 Wyrazy współczucia Rodzinie i Najbliższym
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DOPŁATY 
DO  WYMIANY  PIECÓW

15 lutego rozpocznie się już 9 edycja suwalskiego programu do-
płat do wymiany pieców na nowe bardziej ekologiczne urządzenia. 
Program ma już swoją kilkuletnią historię. Władze miejskie przez 
osiem ostatnich lat wsparły wymianę źródeł ciepła w 493 budynkach, 
a łączna kwota dotacji z budżetu miasta wyniosła 1 770 441,46 zł.  
Największą popularnością cieszyły się podłączenia do sieci gazowej, 
których było aż 281.

– Cieszę się, że mi-
mo kryzysu energe-
tycznego, który do-
tknął całą Europę 
Suwalczanie nadal 
chcą inwes tować  
w źródła ciepła, któ-
re są bardziej eko-
logiczne niż stare 
w yek sploatowane 
kotłownie domowe. 

Te dotacje pomagają w znacznym stopniu udźwignąć ciężar finanso-
wy inwestycji o czym świadczą powyższe statystyki – zauważył pre-
zydent Suwałk Czesław Renkiewicz.

Nabór wniosków ruszy 15 lutego i potrwa do końca marca. Zasady 
są identyczne jak do tej pory. Dotacje również są pozostawione na tym 
samy poziomie czyli od 3 000 do 6 000 zł dla domów jednorodzinnych 
i 15 000 zł dla wspólnot mieszkaniowych. Dotacja będzie udzielana  
w pierwszej kolejności na podłączenie do miejskiej sieci ciepłowniczej, 
następnie do sieci gazowej, a w dalszej kolejności na wymianę na no-
we źródło ciepła, w przypadku gdy nie istnieje możliwość podłącze-
nia nieruchomości do miejskiej sieci ciepłowniczej lub sieci gazowej.

Pomocą służą pracownicy Wydziału Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Komunalnej Urzędu Miejskiego w Suwałkach, nr tele-
fonu: 87 562 82 10.

SUWAŁKI  MISS  RUN
Już można zgłaszać się do Suwałki Miss Run & Suwalski Bieg  

z Wąsem, które odbędą się 10 marca. Suwałki Miss Run to nie tylko 
bieg główny pań na dystansie 3,5 km, ale również kojarzony wyłącznie 
z pozytywnymi emocjami Bieg w Szpilkach. W drugą niedzielę marca 
uczestniczki pobiegną w butach na wysokim, bo co najmniej 8-centy-
metrowym obcasie, a do pokonania będą miały zaledwie 60 m. Będą 
też wybory Suwałki Miss Foto oraz  Suwałki Miss Fashion. Panowie bę-
dą rywalizować na dystansie 5 km w Suwalskim Biegu z Wąsem oraz  
w „Biegu z Jajem”, w którym  trzeba będzie pokonać 60 metrów z jaj-
kiem na łyżce w jak najkrótszym czasie. Suwałki Miss Run & Suwalski 
Bieg z Wąsem organizuje suwalski Osrodek Sportu i Rekreacji. Zapisy 
za pośrednictwem systemu elektronicznezapisy.pl

>>

>>

ZMARŁ

Wydawca: Biblioteka Publiczna  
im. Marii Konopnickiej w Suwałkach, 
ul. Emilii Plater 33A, 

e-mail: kontakt@dwutygodniksuwalski.pl, www.dwutygodniksuwalski.pl 
znajdziesz nas również na Facebooku: Dwutygodnik Suwalski, tel. 87 566-28-25. 

Redaktor naczelny Jarosław Filipowicz.
Druk: Drukarnia „HELIOS” S.C., ul. Lipowa 41A, 16-400 Suwałki. Wydawca za-

strzega sobie prawo do skracania tekstów oraz zmiany tytułów. 
Tekstów niezamówionych nie zwraca się. Za treść reklam i ogłoszeń wydawca 

nie ponosi odpowiedzialności.

2 stycznia 1945 roku otwar-
to Miejską Bibliotekę; 7 stycznia 
1945 roku otwarto kino „Bałtyk”; 
1 lutego 1796 r. urodził się Karol 
Brzostowski – reformator spo-
łeczny i właściciel ziemski. Takie 
informacje możemy znaleźć  
w Kalendarium pozytywnych 
dziejów Suwałk przygotowanym 
przez Pracownię Digitalizacji  
i Historii Mówionej suwalskiej 
Biblioteki Publicznej im. M. Ko- 
nopnickiej. To niezwykłe kalen-
darium ukazuje, że historia Suwałk, to nie tylko wojsko, wojna i da-
ty śmierci. W naszym mieście działo się również wiele pozytywnych 
rzeczy, otwierano szkoły, żłobki, czytelnie. A co najciekawsze – wiele 
inicjatyw społeczność Suwałk sfinansowała oddolnie. Organizowano 
bale charytatywne, kwesty, licytacje i zbiórki. Zapraszamy na subiek-
tywny przegląd pozytywnych wieści z historii naszego miasta na stro-
nie http://digi.bpsuwalki.pl/

POZYTYWNA  HISTORIA>>
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Rekordową kwotę 233 688 złotych zebrano w Suwałkach w czasie 
32 finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy. To o ponad 60 tys. 
złotych więcej niż przed rokiem. Kwestowało ponad 100 wolontariu-
szy, a wśród nich m.in. prezydent Suwałk Czesław Renkiewicz i jego 
zastępcy Roman Rynkowski i Grzegorz Krysa oraz przewodniczący 
Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec. W organizację włączył się m.in. 
Suwalski Ośrodek Kultury, Ośrodek Sportu i Rekreacji, Automobilklub 
Suwałki, PUZ a także kluby sportowe, harcerze, lokalne zespoły mu-
zyczne i służby mundurowe. 

SUWALSKA  WIELKA  ORKIESTRA  ŚWIĄTECZNEJ  POMOCY

Panowie
Grzegorz 
i Mateusz 
już od siedmiu 
lat zbierają 
pieniądze 
dla WOŚP 
w Suwałkach

Najwięcej działo się w hali Suwałki Arena. Były: występy artystycz-
ne suwalskich zespołów, pokazy klubów sportowych, animacje dla 
dzieci, pokazy służb mundurowych i licytacje. 

Licytowano wiele najróżniejszych przedmiotów i voucherów. 
Automobilklub Suwałki zorganizował przejażdżki po torze przy 
Zespole Szkół nr 6.

Na scenie w Suwałki Arenie zaprezentowały się „Beciaki” prowadzone 
przez Marka Zborowskiego-Wychmana

Podczas 32 finału zbierano pieniądze na zakup sprzętu do dia-
gnozowania, monitorowania i rehabilitacji chorób płuc pacjentów 
na oddziałach pulmonologicznych. Od lat szefem suwalskiego szta-
bu WOŚP jest Zbigniew Szyperek. 

W hali Suwałki Arena 
jiu-jitsu zaprezentował 
Berserkers Team Junior, 
a tajniki swoich przy-
gotowań do rywaliza-
cji przedstawił suwalski 
strongman Krystian 
Makowiecki, który 
w ubiegłym roku zdobył 
Międzynarodowy  
Puchar Polski Strong-
man rozegrany 
na suwalskim stadionie 
lekkoatletycznym 

Po kilkuletniej 
przerwie do akcji 

WOŚP włączyli 
się suwalscy żoł-
nierze. Na placu 

przed Suwałki 
Areną suwalcza-

nie mogli obej-
rzeć wyposażenie 

14 Pułku Prze-
ciwpancernego

W czasie su-
walskiego fina-
łu WOŚP Ze-
spół Szkół nr 6  
i Automobil-
klub Suwałki 
zaproponowali 
suwalczanom 
przejażdżki po 
torze wyścigo-
wym. Dochód 
trafił do puszek 
WOŚP
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Centrum Obsługi Nieruchomości

Międzynarodowy Koncern Obrotu Nieruchomościami

e-mail: suwalki@wgn.pl www.wgn.pl

Chcesz szybko sprzedać swoją nieruchomość?

Zadzwoń już dziś do naszego agenta: tel. 537 580 706. Zapraszamy do współpracy!

NAJLEPSI AGENCI, NAJSZYBSZE TRANSAKCJE
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ul. 1 Maja 1, 16-400 Suwałki
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